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  Jaro už pomalu přichází,

   zima už nám odchází.

    Zahrada kvítím rozkvete,

     prach se z domu vymete.

  Chlapci si pomlázky upletou,

   dívky si květy do vlasů zapletou.

    Ptáci znovu přilétají,

     všechny ledy kolem tají.

       Martina Dvořáková, 
       9. třída

    Zima taje, sníh se ztrácí,

     slunce zlatem řeky smáčí.  

      Slunce hřeje na koruny stromů,

       vítr zpívá píseň domů.

         Sníh v řekách mění se v proud,

          zvonky květů začnou plout.

           Všude zpěv a barvy hrají,

             jaro vládne v plné záři.

             Pavel Málek, 
             9. třída

Sníh už taje, louže svítí,

  slunce hladí první kvítí.

   Kytičky se vzhůru derou,

     malují na cestu celou.

        Ptáček zpívá na stromě,

          kuře běhá po domě.

           Zima běží za hory,

             jaro přichází pomali.

             David Hamerský, 
             9. třída
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Tříkrálová sbírka se koná každoročně v prv-
ních dvou týdnech ledna. V sobotu 11. ledna 
se již tradičně rozeběhly po naší obci sku-
pinky koledníků, dětí, převlečených za tři krá-
le – Kašpara, Melichara a Baltazara – a jeden 
dospělý s kasičkou. Obcházeli domácnosti 
a zpívali koledy. Na dveře napsali posvěcenou 
křídou K+M+B. Tato písmena nejsou iniciála-
mi jmen králů, ale zkratkou latinského požeh-
nání Christus mansionem benedicat – Ať Kris-
tus požehná tomuto domu.

Vykoledovali nemalou sumu – 89 909 Kč, 
z toho v Krucemburku 73 317 Kč, na Starém 
Ransku 8 022 Kč, v Hluboké 8 570 Kč. 

Děkuji všem zapojeným do sbírky za 
jejich ochotu, čas a radost, se kterou se 
zhostili této záslužné akce. Děkuji dětem, 
vedoucím skupinek, otci Pavlovi a úřadu 
městyse za podporu sbírky a pomoc při 
sčítání, vám, občanům, za vlídné přijetí 
koledníků, za to, že jste se na ně těšili, 
za vaše finanční dary a za sladkosti pro 
koledníky.

Sladkostí nebylo vůbec málo, udělali 
jste dětem radost a to je právě to krásné 
– dělat si radost navzájem, nejen kolem 
Vánoc, ale po celý rok.

Mgr. Marta Rejšková

Poslední roky je paní Zima na sníh skoupá, 
tak jsme si ji sami snažili přivolat básněmi, 
pohádkami a písničkami. A pak přišla zima 
a sníh. Každý den jsme se snažili využít sně-
hové nadílky ke stavění sněhuláků a origi-
nálních staveb a podle zájmu dětí i jízdy na 
lyžích či bobech. Skupinka dětí absolvovala 
lyžařský výcvik ve SKI AREÁLU Hlinsko, kde 
pod vedením instruktorů nacvičovala tech-
niku lyžování.

Ve školce jsme malovali zimní krajinu, vy-
ráběli různé výrobky, které jsme si vystavili 
ve vstupní hale naší MŠ a i v ostatních pro-
storách. Seznamovali jsme se se zimními 
sporty, životem ptáčků a zvířátek v zimě 
i jejich krmením. Společně jsme si vyšli do 
lesa ke krmelci, kde jsme zvířátkům zane-
chali různé dobroty.

V lednu nás navštívil pan kouzelník 
se svým programem Kouzelný pohádkář. Dě-
tem se tajil dech nad jeho kouzelnickými 
triky, při kterých ani nedutaly, a kouzelníka 
odměnily za nádherné vystoupení pořád-
ným potleskem. 

V únoru jsme se jedno dopoledne vydali 
autobusem do Žďáru nad Sázavou do měst-
ského divadla za kulturou na divadelní před-
stavení „Bylo, nebylo.“

Paní Zima se chystala předat vládu Jaru 
a my se začínali těšit a chystat na karne-
valový rej. Pilně jsme vybarvovali obrázky 
na výzdobu školky, stříhali barevné spirály 
a povídali si o masopustních zvycích – maš-
karách, jídlech, celkově o masopustu. Pří-
pravný týden utekl a den „D“ – karneval na-
stal ve středu 26. února odpoledne na téma 
„Rebelové“. Děti měly na sobě krásné mas-
ky, které jim pomohli vymyslet a dotvořit ro-
diče. Za potlesku publika byla promenáda 
v maskách. Hodně se soutěžilo, tancovalo, 
všude vládl smích a radost z pohybu. Též 
bylo výborné občerstvení pro mlsné jazýčky, 
připravili všichni zaměstnanci školky a cuk-
roví děti. Rej v maskách se blížil k závěru 
a dětem se vůbec nechtělo domů. Děti si vy-
losovaly tombolu. Na závěr se mohly vyfotit 
ve fotokoutku a odnést si tak památku na 

danou akci. Až budou velké, tak si mohou 
díky fotkám vzpomenout na karneval.

Březen se nesl v duchu pohádkové země, 
a tak jsme se díky pohádkám přenesli do po-
hádkové říše a do života pohádkových bytos-
tí. V každé třídě si děti zahrály pohádku dle 
svého výběru. Navštívili jsme místní kni-
hovnu, kde jsme se seznámili s činností 
knihovny, jak se půjčují a vracejí knihy, jak 
se skladují, jak se ke knihám chovat a s nimi 
zacházet. Zahráli jsme si deskové hry a moc 
se nám v knihovně líbilo.

Do školky za námi přijeli chovatelé papou-
šků s programem Kamarádi papoušci. Děti 
se dozvěděly informace o chovu a výcviku 
papoušků, jejich denním životě. Nejvíce se 
však líbil mluvící papoušek, jízda na mi-
nikole, házení míčků do koše a různé jiné 
jejich dovednosti. Dětem svítila z předsta-
vení radostí očka a byly moc nadšené, což 
bylo vyznamenáním pro chovatele těchto 
papoušků. Ještě nás čekalo vystoupení diva-
délka Mrak s pohádkou Dobrodružství skřít-
ka Šubíska. 

A už je tu jaro a s ním i sluníčko se svým 
čarováním a probouzením přírody. Děti se 
seznamovaly s prvními jarními kytičkami, 
dělaly různé pokusy, vyráběly obrázky a vý-
robky, kterými si vyzdobily mateřskou školu. 

Starší děti si vyšláply do bledulkového krá-
lovství na Staré Ransko. 

A co nás čeká dál za aktivity? K jaru patří 
Velikonoce a s nimi veliké chystání na kole-
dování, společné tvoření rodičů a dětí při 
jarní tvořivé dílničce, pěší výlety do blízkého 
okolí, seznamování s jarní probuzenou pří-
rodou. V rámci projektu Velikonoce v přírodě
pojedeme na Chaloupky do Horní Krupé.

S našimi aktivitami, které jsme již měli, 
i s těmi, které plánujeme na další měsíce, 
se můžete seznámit na sociální síti FB a na 
webovém portálu: 
www.mskrucemburk.cz

Tímto Vám všem přejí krásné jaro, hodně slu-
níčka, krásných dní a dobré pohody děti a za-
městnanci.

Kolektiv zaměstnanců MŠ

Z DĚNÍ V MŠ

PODĚKOVÁNÍ ZA TŘÍKRÁLOVOU SBÍRKU

PERLIČKY: 
Nejmladšímu koledníkovi byly 2 roky.
Měli jsme největší počet pokladniček 
v historii – 15 ks.

Vystoupení divadla Mrak
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Nový kalendářní rok 2025 nás přivítal celou 
řadou soutěží a olympiád. Regionální kolo 
soutěže „Hledáme nejlepšího mladého che-
mika ČR“ odstartovalo klání mezi nejlepšími 
žáky Pardubického, Královéhradeckého, 
Středočeského, Libereckého a Kraje Vysoči-
na. Z celkového počtu 503 žáci se naši devá-
ťáci neztratili, Šimon Šešulka se umístil 
na pěkném 124. místě a David Hamerský na 
143. místě. 

V okresním kole Dějepisné olympiády 
na Gymnáziu v Havlíčkově Brodě vybojoval 
Jan Losenický z 8. třídy 12. místo a 20. příčka 
patřila Monice Zrzavé ze 7. třídy. I v okresním 
kole Olympiády z českého jazyka naše žá-
kyně bojovaly jako lvice, Martina Dvořáková 
z 9. třídy obsadila 12. místo a Lucie Rosická 
z 8. třídy 22. místo. 

V okresním kole Soutěže v anglickém jazy-
ce v Havlíčkově Brodě reprezentovali naši 
školu Tomáš Balek ze 7. třídy a Kristýna 
Pejchlová z 8. třídy. Soutěžící museli před-
vést znalosti při poslechu, porozumění tex-
tu, popisu obrázku a konverzaci. V katego-
rii I. Tomášovi patřilo 6. místo a v kategorii 
II. se Kristýna umístila na 15. místě.

V okresním kole Soutěže v německém jazy-
ce v Havlíčkově Brodě Magdalena Mikulecká 
prokázala velmi dobré znalosti a obsadila 
5. místo. Školní kolo Soutěže v ruském jazyce 
vyhrál s největším počtem bodů Jindřich 
Šlerka z 9. třídy, který dále postoupil do kraj-
ského kola v Ledči nad Sázavou. 

Každoročně se naši žáci zapojují do recitační 
soutěže. Recitační soutěž 1. stupně proběhla 
v pondělí 3. února. Někteří žáci zvolili kla-
siku, jiní vsadili na vtip a zápletku. V 1. ka-
tegorii postoupily do okrskového kola Aneta 
Křesťanová z 2. třídy, Anna Dlouhá a Anna 
Málková ze 3. třídy. Za 2. kategorii naši školu 
reprezentovaly Marie Dlouhá ze 4. třídy, Mar-
kéta Málková a Julie Kohoutová z 5. třídy. 
Na 2. stupni si recitační umění vyzkoušeli žáci 
6. – 8. třídy. Ve 3. kategorii – žáci 6. a 7. třídy  
postoupili do okrskového kola v Chotěboři 
Anežka Málková, Daniela Rázlová a Jakub 
Vašíček. Ve 4. kategorii – žáci 8. a 9. třídy 
reprezentovala pouze Věra Losenická.

V okresním kole Matematické olympiády 
žáků 5. a 9. tříd v Havlíčkově Brodě se žáci 
potýkali s náročnými úlohami a poradili si 
opravdu výborně. Antonín Zrzavý z 5. třídy 
vybojoval 1. místo, Markéta Málková z 5. třídy 
5. místo a David Hamerský z 9. třídy 5. místo. 

V okresním kole Geografické olympiády 
v Havlíčkově Brodě Anežka Málková ze 6. tří-
dy obsadila 2. místo a postoupila do krajské-
ho kola, Monika Zrzavá ze 7. třídy získala 
4. místo a Adéla Hamerská z 8. třídy 16. místo.

Jako nejlepší účastník školního kola Fy-
zikální olympiády se Otto Kohout z 9. třídy 
zúčastnil okresního kola v Havlíčkově Bro-
dě, kde se umístil na 2. místě. 

V přátelském utkání si naši florbalisti 
z 1. stupně v SH TJ CHS Chotěboř vyzkoušeli 
taktiku a týmovou hru. Obsadili 4. příčku, 
ale snaha a bojovnost jim nechyběly. 

Na Krajském úřadu Kraje Vysočina proběh-
lo krajské kolo soutěže Poznej Vysočinu, kde 
naši školu reprezentovali sourozenci Věra 
a Jan Loseničtí. V konkurenci 143 žáků z ce-
lého kraje obsadila Věra Losenická 59. místo 
a Jan 70. místo.

Kromě vědomostních a sportovních sou-
těží, kterých bylo opravdu hodně, se žáci 
7. – 9. třídy vypravili na exkurzi do bývalého 
vyhlazovacího koncentračního tábora Osvě-
tim – Březinka. Týden před 80. výročím 
osvobození tábora Rudou armádou si prošli 
žáci muzeum, bývalé budovy, kde byli vězni 
ubytováni, postáli na místě, kde od želez-

niční vlečky nastupovali lidé „cestu smrti“. 
Exkurze doplnila poznatky žáků o holocaus-
tu z hodin dějepisu. 

Pro žáky 8. třídy se uskutečnila beseda 
Na vlastní duši – krize, kdy pracovnice Foku-
su Vysočina seznámily žáky s pojmem krize, 
jak se vyrovnat s těžkostmi a nebát se říci si 
o pomoc. Žáci 9. třídy se zúčastnili besedy 
na téma „Psychohygiena“. Lektorky z Foku-
su žákům objasnily, jak relaxovat, jak se 
o sebe starat a sami žáci si vyzkoušeli něko-
lik antistresových technik. 

Poslední pátky v měsíci se žáci 6. – 9. třídy 
pravidelně na hodinách anglického jazyka 
scházeli s rodilou mluvčí Beou, která s nimi 
diskutovala na téma rodina, cestování, jídlo, 
svátky. 

Žáci 9. ročníku se zapojili do projektu Při-
jímačky nanečisto konané na půdě základ-
ních škol. Žáci měli možnost vyzkoušet si for-
mu a organizaci jednotlivých přijímacích 
zkoušek z českého jazyka a literatury a z ma-
tematiky. S výsledky se seznámili rodiče 
prostřednictvím žákovských zápisníků. 

V týdnu 13. – 16. ledna 2025 proběhl pro 
třídy prvního stupně vzdělávací program 
Tanchi, při kterém si žáci prvního stupně 
prostřednictvím kreativně pohybových her 
vyzkoušeli pohyb tak, jak ho doposud na 
hodině tělesné výchovy nepoznali. Pohyb, 
který rozvíjí tvořivost, nonverbální komu-
nikaci a vzájemnou spolupráci. Pod vedením 
lektorky Lenky Červené se snažili pohybovat 
v rytmu zimních písní. 

Všechny třídy 1. stupně se postupně zú-
častnily Preventivních programů pod záštitou 
Policie České republiky. Programem Osobní 
a virtuální bezpečí dětí se zabývali žáci 
1. a 3. ročníku. Dozvěděli se, jak nebezpečí 
v této oblasti rozpoznat, kde hledat pomoc 
v případě potřeby. Pro 2. a 6. ročník si paní 
nprap. Jana Janovská připravila povídání 
„Tvoje cesta v dopravě“ plné informací o tom, 
jak bezpečně zvládnout pohyb po komunika-
cích, ať už pěšky, nebo na kole, na koloběžce 
či jiném dopravním prostředku. Žáci 4. třídy 
s paní policistkou absolvovali program Šika-
na a jiné druhy násilí a žáci 5. třídy se zapojili 

ZPRÁVY Z NAŠÍ ZŠ

Přednáška „Na vlastní duši – krize“

Exkurze do Osvětimi

Vycházka do NPR Ransko (viz následující strana)
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do programu Končím první stupeň, už si pora-
dím a budu pomáhat. Cílem bylo žáky poučit, 
jak se mají bránit šikaně, kyberšikaně, jak 
správně reagovat v krizových situacích, jak 
bezpečně komunikovat s neznámými lidmi, 
jaké informace sdělit příslušníkovi policie na 
lince 158. I pro žáky 7. – 9. ročníku proběhly 
Preventivní programy Policie České republiky. 
Pro 7. třídu Tvoje cesta on-linem, pro 8. a 9. tří-
du Právní vědomí. 

Kolikrát denně jíst? Kolik porcí ovoce a ze-
leniny mít denně v jídelníčku? Jak jinak se 
říká bílkovinám? Proč jsou ve stravě důležité 
tuky? Po čem rostou svaly? Co potřebuje mo-
zek, aby mohl ve škole správně pracovat? 
Na všechny tyto otázky hledali žáci 4. a 5. tří-
dy odpovědi při vzdělávacím programu 
Zdravá pětka. Formou soutěže, návodných 
otázek a bleskových odpovědí si žáci za 
2 vyučovací hodiny upevnili již známé zna-
losti a dozvěděli se také spoustu nových 
a užitečných informací o zdravém životním 
stylu a zdravém stravování.

Ve středu 19. února navštívily děti z prvního 
stupně Městskou knihovnu v Hlinsku. Pro 
1., 2. a 3. třídu byl připravený program Po-
hádka, zaměřený na dětskou literaturu pro 
malé školáky. Žáci 4. a 5. třídy se zúčastnili 
programu Dobrodružství s knihou. Všichni 
žáci se seznámili s pravidly půjčování knih 
a s uspořádáním oddělení pro děti. Paní kni-
hovnice jim postupně představila několik 
publikací ze současné tvorby a společně 
si vyslechli poutavé čtení z knížky. Nakonec 
si děti mohly samostatně prozkoumat celé 
oddělení a dle libosti si prohlížet vybrané 
knížky. Děkujeme za milou besedu a pěkné 
čtenářské zážitky.

V úterý 25. února si žáci ve školní družině 
užili masopustní karneval. Děti už se od rána 
scházely do tříd ve svých převlecích a kostý-
mech. V tělocvičně všichni tančili a závodili 
v různých disciplínách. Krásné předtančení 
country tanců přišla předvést děvčata 
z tanečního kroužku pod vedením paní uči-
telky Hany Štědronské. Country tance skupi-

na zatancovala také 16. března na karnevale 
ve Vojnově Městci. Přítomní diváci obdivova-
li taneční umění i kostýmy. Potěšit svým tan-
cem přijely v sobotu 22. března tanečnice 
z Country girls na country bál do Bystřice 
nad Pernštejnem, kde výtěžek z bálu půjde 
na dobročinné účely. 

V pondělí 10. března se žáci prvního stupně 
vypravili do Jihlavy do Horáckého divadla na 
pohádkový muzikál Velká porucha. Hudební 
inscenaci o tom, co se stane, když se zamiluje 
pan Kutil, provázela spousta chytlavých me-
lodií, zábavných dialogů, akčních scén, tanec 
a originální kostýmy. Všem se představení 
moc líbilo a nápadité melodie z muzikálu dě-
tem utkvěly v paměti. Ve středu 19. března 
žáci 3. a 4. třídy podnikli turistickou vycházku 
do NPR Ransko na prohlídku chráněných 
rostlin – bledulí, lýkovců, devětsilů.

Všem čtenářům časopisu Domov děkuje-
me za přízeň a přejeme slunné jarní dny a ve-
selé Velikonoce.

Kolektiv zaměstnanců ZŠ

Základní umělecká škola Chotěboř vypisuje 
talentové zkoušky na školní rok 2025/2026
pro všechny děti, které mají zájem o výuku 
hry na hudební nástroje, výtvarný obor, 
tanec nebo literárně-dramatický obor. 
Talentové zkoušky budou v Krucemburku 
probíhat v květnu 2025. Bližší informace a 
on-line přihlášku najdou zájemci na strán-
kách školy: www.zuschot.cz. 

Proběhlé akce: V lednu v sále ZUŠ pro-
běhla mezioborová akce, kde vystoupily žá-
kyně tanečního oboru, zahráli žáci hu-
debního oboru, byla promítána animace, 
kterou vytvořili žáci ve výtvarné tvorbě, 
a celou akcí nás provázeli žáci z literárně-
dramatického oboru. Dále v sále proběhl 
ještě jeden žákovský koncert. 

„V sobotu 25. ledna vystoupil Dechový 
orchestr DaCapo ze ZUŠ Chotěboř v kru-
cemburské sokolovně. Tradiční dechová 
hudba potěšila místní obyvatele, ale také 
podporovatele tohoto mladého tělesa. 
Dokazuje to fakt, že posluchači měli 

úsměvy na rtech a společně s orchestrem 
se zaposlouchali do známých melodií, ve kte-
rých si mnohdy zazpívali. Děkujeme za krás-
nou atmosféru a příjemně strávené sobotní 
odpoledne.“ Za Dechový orchestr DaCapo 
ZUŠ Chotěboř Lukáš Kopecký.

Co nás čeká: V sále školy na jaře proběh-
nou dva žákovské koncerty. 15. května od 
17:00 pro vás připravujeme koncert, na kte-
rém uslyšíte známé pohádkové a filmové me-
lodie. 12. června zde proběhne závěrečný 

koncert několika absolventů hudebního obo-
ru, které řadu let připravovala paní učitelka 
Marta Rejšková. 20. dubna si můžete přijít 
poslechnout velikonoční koncert v kostele 
sv. Mikuláše a 23. 5. máme v plánu hudební 
vystoupení v rámci akce s názvem Noc koste-
lů. Za výtvarný obor máme letos domluvené 
prostory v místní knihovně. V tyto dny: 
15. – 16. a 22. – 23. 5. budou k vidění kresby, 
malby, grafiky, ale také keramika od mladých 
výtvarníků.

Pro žáky z výtvarného a tanečního 
oboru máme připravené i zájezdy do 
galerie a divadla. Na závěr školního 
roku 6. června 2025 od 17:00 chystáme 
v rámci celorepublikové akce ZUŠ OPEN 
vystoupení žáků tanečního a literárně-
dramatického oboru v sokolovně. Plá-
nujeme také vystoupení pro děti z ma-
teřské školy. Na všechny školní akce jste 
všichni srdečně zváni.

Za pobočku Krucemburk, Jitka Podrazilová

ZÁKLADNÍ UMĚLECKÁ ŠKOLA

ZPRÁVY ZŠ

Masopustní karnevalDěti z prvního stupně v knihovně Hlinsko
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Vážení Krucemburští, 
Ranečtí a Hlubočtí,
první jarní dny se v Kru-
cemburku nesou v du-

chu uzavírky hlavní silnice I/37, která přináší 
pro mnohé občany a podnikatelské subjekty 
Krucemburku úskalí v podobě horší dostup-
nosti nebo úplné dopravní nedostupnosti ro-
dinných domů a podniků.

K plánované stavbě proběhlo několik ve-
řejných jednání, kde jsme společně se zástup-
ci zhotovitele poskytli základní informace. 
Všechny informace o dostupných objízdných 
trasách, přesunech zastávek, změnách jízd-
ních řádů najdete na webových stránkách 
obce na úřední desce městyse Krucemburk.

Jak jsem informoval v minulém vydání ča-
sopisu, uzavírka je rozdělena na tři etapy a je 

plánována do 3. 8. 2025. V rámci prvních 
dvou etap výstavby, které by měly trvat zhru-
ba do konce měsíce června, prosím využívej-
te objízdné trasy přes průmyslovou zónu, 
propojkou kolem Soukupů na ulici Hlubo-
ckou a na náměstí. O objízdné trase ve třetí 
etapě, kde bude uzavřen příjezd do Krucem-
burku od Ždírce nad Doubravou vás budeme 
informovat. 

V případě jakýchkoliv dotazů jsme k dis-
pozici spolu se zástupci zhotovitele.

Při příležitosti očekávání Velikonoc Vám 
přeji krásné a pokojné svátky plné radosti, 
jarního slunce a pohody. Ať tyto svátky 
a jarní dny přinesou do Vašich domovů po-
hodu, štěstí a spoustu veselí.

S úctou Mgr. Otto Kohout
70 11 občanů 89 1 občan

75 17 občanů 91 5 občanů

80 15 občanů 92 3 občané

85 7 občanů 93 2 občané

86 7 občanů 94 2 občané

87 3 občané 95 1 občan

88 4 občané 96 3 občané

Životní jubilea v roce 2024

SLOVO STAROSTY INFORMACE  
Z MATRIKY

Ke dni 31. 12. 2024 mělo v naší obci trvalý 
pobyt 1 556 obyvatel (777 mužů a 779 žen). 

▶ Z toho v Krucemburku
1 306 obyvatel (651 mužů a 655 žen).

▶ Na Starém Ransku 
180 obyvatel (94 mužů a 86 žen).

▶ V Hluboké 70 obyv. (32 mužů a 38 žen). 

V roce 2024 se v naší obci narodilo celkem 
13 dětí, zemřelo 19 občanů, přistěhovalo 
se 23 občanů a odstěhovalo se 38 občanů.

Úmrtí – v prosinci 2024 až březnu 2025 
zemřeli tito občané:

KRUCEMBURK

Ludvík Němec 4. 12. 2024
Martin Lédl 13. 1. 2025
František Misař 8. 2. 2025
Václav Ondráček 27. 2. 2025

DĚKUJEME VŠEM SPONZORŮM ZA DARY DO TOMBOLY – PLES 2025

· Pan Jindřich Hájek Krucemburk · AVE CZ Žďár nad Sázavou · DOKOGAS s.r.o. · Václav Dočkal 
revize plynových zařízení Ždírec nad Doubravou · stavitelství Ladislav Adamec  Havlíčkův 
Brod · pan Petr Pospíchal Havlíčkův Brod · Řezbářství Winca von Samotzin · pan Jaroslav 
Joska holič a kadeřník Krucemburk · PEKLO ČERTOVINA Hlinsko · JUDr. Ondřej Málek 
Havlíčkův Brod · EKOKOM  Praha · paní Lucie Kavalírová  masáže · LDO Přibyslav · KV Elektro 
Josef Mrázek · paní Lenka Urbánková Brno · Ekomonitor Brno · Hasičská výzbrojna Jihlava 
· Myslivecké sdružení Krucemburk · pan Pavel Benc BeHo s.r.o. Staré Ransko · Elasta Vestil 
a.s. Krucemburk · NERO-DIA s.r.o. · SWIETELSKY stavební s.r.o. · Salon IZA Chotěboř · pan Ja-
roslav Dohnal stavební práce · PL-Bulding Ing. Luboš Petříček · Zemědělská a.s. Krucemburk 
· pan Václav Duben zmrzlina Krucemburk · paní Pavlína Junová Malochyně ·  Matějka s.r.o. 
Ždírec nad Doubravou · pan Jan Matějka autodoprava · pan Dušan Hameder Ždírec nad 
Doubravou · Recycling – kovové odpady a.s. Chotěboř · paní Hana Kasalová krmiva · pan To-
máš Kasal Ždírec nad Doubravou zemědělská výroba · Z+M partner spol. s.r.o. Ostrava 
· paní Eliška Polanská keramika Krucemburk ·  Kino Krucemburk · pan David Hoke stavební 
práce Krucemburk · pan Luboš Joska montážní práce Horní Studenec · GaH Ždírec nad 
Doubravou · pan Petr Svoboda Krucemburk · pan Martin Jonáš Hluboká · paní Věra Konárová  
pedikúra Krucemburk · pan Pavel Blažek · Oční optika OSTROVID Ždírec nad Doubravou 
· pan Martin Strašil Krucemburk · Ing. arch. Martin Dobiáš Havlíčkův Brod · pan Karel 
Losenický truhlářství Krucemburk · Stora Enso Ždírec nad Doubravou · pan Ondřej Dostál 
Krucemburk · COOP družstvo Havlíčkův Brod · pan Miloš Losenický Krucemburk · Obchůdek 
U sluníčka Hana Losenická · pan Jaromír Mifka lesní školka Vortová · pan Lukáš Čejka těžba 
dřeva · Království loutek Vojnův Městec · Vinotéka u Prokopa Žďár nad Sázavou · paní Jaro-
slava Mokrá  lékárna Krucemburk · pan Petr Losenický Krucemburk · OK Comp Patrik Otra-
dovský · paní Kateřina Šrámková Koulier · pan Milan Jáger malířské práce Krucemburk 
· Experting spol. s.r.o. Praha · Bowling bar Ždírec nad Doubravou · pan Michal Starý truhlář-
ství Ždírec nad Doubravou · paní Jiřina Moravcová obchodní činnost · pan Jindřich Šlerka 
Krucemburk ·  pan Petr Kohout Vojnův Městec · Stavebniny Málkovi s.r.o. Ždírec nad 
Doubravou · Restaurace u Lázničků Ždírec nad Doubravou · ELKO Elektro s.r.o. Krucemburk 
· Hill Hunt Michal Kopecký Krucemburk · cukrárna DIPP Ždírec nad Doubravou · pan Česlav 
Veselý Žďár nad Sázavou · TRAMONT Staré Ransko · kadeřnictví Lucie Zajícová Krucemburk 
· Ondráček vodo-topo-plyn s.r.o. Ždírec nad Doubravou · Ing. Lukáš Kopecký projektant Cho-
těboř · pan Lukáš Dohnal Krucemburk · pan Jan Valecký autoopravna · ZAPA beton · IPI s.r.o. 
Žďár nad Sázavou · pan Pavel Prokopec Hluboká topenářství a instalatérství · Viatronic s.r.o. 
Zbyněk Holas · Slévárna a modelárna Nové Ransko · paní Markéta Brychnáčová kadeřnictví 
Krucemburk · Osvětlení a energetické systémy a.s. Praha · pan Petr Mrštík Krucemburk · pan 
Libor Marek Krucemburk · pan Stanislav Kamarád Staré Ransko · paní Jana Malá vinotéka 
Ždírec nad Doubravou · Poklop systém s.r.o. · pan  Lukáš Pečenka Krucemburk · pan Michal 
Kolář stavební práce Žďár nad Sázavou · Lesní práce Strašil a syn Radostín · DOSIP servis 
· Plam Chotěboř · Sokol Krucemburk · Městys Krucemburk. Děkujeme.

Čest jejich památce

SBĚRNÝ DVŮR
Pracovní doba

po dobu letního času
▶ Pondělí  .............  14–16 hodin
▶ Středa  ...............  14–16 hodin
▶ Pátek  .................  14–16 hodin
▶ Sobota  .................  9–11 hodin

BIOODPAD
Pravidelný vývoz BIOodpadu 
z hnědých popelnic bude zahá-
jen ve čtvrtek 10. 4. 2025
s frekvencí 1× za 14 dní.

PODĚKOVÁNÍ
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50. zasedání – 9. 12. 2024
RM schvaluje:

▶ Uzavření Smlouvy o převodu dlouhodo-
bého nehmotného majetku s Městem 
Chotěboř. Předmětem smlouvy je bez-
úplatný převod nehmotného majetku 
„Práva k územní studii vybraných veřej-
ných prostranství v Krucemburku“ do 
vlastnictví městyse.

▶ Přerušení provozu MŠ Krucemburk
v období od 23. 12. 2024 – 31. 12. 2024. 

▶ Proplacení faktury za zemní práce pro 
přípravu rekonstrukce veřejného osvětlení 
v ulici Českobratrská za cenu 123.368 Kč 
bez DPH.

▶ Uzavření Smlouvy o budoucí smlouvě
o zřízení věcného břemene a dohodu 
o umístění stavby s ČEZ Distribuce. Předmě-
tem věcného břemene bude právo umístit, 
provozovat, opravovat a udržovat zařízení 
distribuční soustavy – Kabelové vedení nn 
a pilíř v délce 26 bm na pozemku parc. č. 
734/1 v k. ú. Krucemburk. Za zřízení věcné-
ho břemene Městys Krucemburk obdrží 
jednorázovou náhradu ve výši 2.000 Kč 
bez DPH.

▶ Ukončení nájemní smlouvy dohodou 
s Ing. J. K. a MUDr. H. K. na byt č. 3 v by-
tovém domě v ulici Dr. Drbálka čp. 193, 
Krucemburk ke dni 31. 1. 2025. 

▶ Záměr pronájmu bytu č. 3 v bytovém 
domě v ulici Dr. Drbálka 193, Krucemburk 
od 1. 2. 2025.

▶ Pověření Kraje Vysočina k zajištění 
dostupnosti poskytování sociální služby za-
řazením do sítě veřejně podporovaných so-
ciálních služeb v Kraji Vysočina s účinností 
od 1. 1. 2025 na dobu 2 kalendářních let, tj. 
do 31. 12. 2026 s Krajem Vysočina.

▶ Vyřazení majetku ke dni 9. 12. 2024 dle 
soupisu.

▶ Nákup cen ve výši 2.000 Kč na pořádání 
turnaje v křížovém mariáši, který se bude 
konat 11. 1. 2025 v Krucemburku.

▶ Objednávku zpracování zadávací doku-
mentace a organizaci výběrového řízení na 
veřejnou zakázku malého rozsahu „Elek-
tromobil Pečovatelská služba Krucem-
burk“ od Svazku obcí Podoubraví za cel-
kovou cenu 16.000 Kč.

▶ Rezervaci koupě automobilu IVECO 
EuroCargo pro technické služby Krucem-
burk.

▶ Uzavření Smlouvy o dílo s panem Marti-
nem Strašilem Krucemburk na zajištění 
údržby komunikací v obci Hluboká a Staré 
Ransko pro zimní období 2024–2025. 

▶ Uzavření Dodatku č. 27 ke smlouvě na 
zajištění odvozu tuhého komunálního od-
padu s firmou AVE CZ.

▶ Uzavření Dodatku č. 5 ke smlouvě o od-
stranění odpadu s firmou AVE CZ. 

▶ Uzavření Dodatku č. 9 ke kupní smlouvě 
na zajištění odvozu separovaného odpadu 
s firmou AVE CZ.

RM bere na vědomí
▶ Dva návrhy na opravu sociálního zařízení 

v rekreačním středisku Řeka. 

51. zasedání – 18. 12. 2024
RM schvaluje:

▶ Uzavření kupní smlouvy na nákladní au-
tomobil IVECO EuroCargo pro technické 
služby Krucemburk od společnosti P & L, 
spol. s. r. o., Oslavice za cenu 2.441.780 Kč 
včetně DPH.

▶ MŠ Krucemburk přechodné uvolnění fi-
nančních prostředků z fondu rezerv ve 
výši 34.500 Kč.

▶ Sjednocení ceny nájemného na 25 Kč/
m²/měsíc nebytových prostor v budově 
zdravotního střediska v Krucemburku. 
Zvýšení nájemného se netýká služeb 
zdravotnických zařízení a lékárny. Zvýšení 
nájmu pozemku pro umístění stánku na 
zmrzlinu na 5.000 Kč/rok.

RM pověřuje:
▶ Paní místostarostku podpisem kupní 

smlouvy na nákladní automobil IVECO 
EuroCargo pro technické služby Krucem-
burk.

RM souhlasí:
▶ S návrhem námitek ke společnému řízení 

na stavbu „Kancelářská budova“ na po-
zemku parc. č. 107/2 v k. ú. Staré Ransko.

52. zasedání – 27. 12. 2024
RM schvaluje:

▶ Rozpočtové opatření č. 15/2024.

53. zasedání – 13. 1. 2025
RM schvaluje:

▶ Závazné ukazatele rozpočtu pro ZŠ Kru-
cemburk na rok 2025. 

▶ Závazné ukazatele rozpočtu pro MŠ 
Krucemburk na rok 2025. 

▶ Zhodnocení depozit prostřednictvím 
6měsíčního termínovaného vkladu.

▶ Zhodnocení depozit prostřednictvím 
3měsíčního termínovaného vkladu.

▶ Uzavření Smlouvy o zřízení věcného bře-
mene – služebnosti s ČEZ Distribuce. 
Předmětem věcného břemene je právo 
umístit, provozovat, opravovat a udržovat 
zařízení distribuční soustavy – Kabelové ve-
dení nn a Pilíř SS 100 na pozemku parc. č. 
445 v k. ú. Staré Ransko. Za zřízení věcného 
břemene Městys Krucemburk obdrží jedno-
rázovou náhradu ve výši 2.000 Kč bez DPH.

▶ Nový ceník technických služeb městyse 
Krucemburk.

▶ Uzavření nájemní smlouvy s paní J. B. 
na byt č. 3 v bytovém domě Dr. Drbálka 193, 
Krucemburk.

RM pověřuje:
▶ Starostu k uzavření příslušné smluvní 

dokumentace k 6měsíčnímu termínova-
nému vkladu.

▶ Starostu k uzavření příslušné smluvní 
dokumentace k 3měsíčnímu termínova-
nému vkladu.

RM souhlasí:
▶ S převodem částky 10.800.000 Kč z vol-

ných finančních prostředků na bankovních 
účtech hospodářské činnosti na 6měsíční 
termínovaný vklad.

▶ S převodem částky 18.000.000 Kč z vol-
ných finančních prostředků na bankovních 
účtech na 3měsíční termínovaný vklad.

▶ Se zadáváním prací jednotlivým řeme-
slníkům při opravách sociálního zařízení 
v horní budově rekreačního střediska Řeka.

RM bere na vědomí:
▶ Žádost Ing. V. K. Ph. D. o směnu pozem-

ků na Starém Ransku  a žádosti firmy In-
termont s. r. o. na odkup pozemku parc. č. 
1745/12 v k. ú. Krucemburk o výměře 22 m² 
pro výstavbu protihlukové stěny.

54. zasedání – 30. 1. 2025
RM schvaluje:

▶ Sponzorský dar formou věcného daru 
2x1,5 plm palivového dřeva na Farní ples 
Krucemburk.

▶ Sponzorský dar formou věcného daru 1×4 
plm a 2×1 plm palivového dřeva na Ples 
městyse Krucemburk.

▶ Uzavření Smlouvy o poskytnutí dotace
s PhDr. Kateřinou Zavadilovou, na po-
skytnutí finanční částky ve výši 30.000 Kč 
na financování akce „Hudební festival 
HROŠENÍ 2025“, které se uskuteční 18. 7. 
– 19. 7. 2025.

▶ Uzavření nájemní smlouvy na byt č. 3C 
(1+kk) v bytovém domě Školní 454, Kru-
cemburk s paní M. C. 

▶ Uzavření Smlouvy o dílo na výrobu 
a montáž oken do sociálního zařízení 
v horní budově rekreačního střediska Řeka 
se společností Robert Ursta – ADEST za 
cenu 161.175 Kč bez DPH.

55. zasedání – 3. 2. 2025
RM schvaluje:

▶ Uzavření Aktualizačního dodatku č. 5 
k pojistné smlouvě na pojištění majetku 
městyse se Slavia pojišťovnou a. s.

▶ MŠ Krucemburk převedení zůstatku 
z roku 2024 ve výši 10.110,78 Kč do fondu 
rezerv.

RM  bere na vědomí:
▶ Vzdání se vedoucího pracovního místa 

ředitele Základní školy Krucemburk okres 
Havlíčkův Brod ke dni 31. 7. 2025.

▶ Postup další přípravy průmyslové zóny. 
Bude osloven projektant k projekci příč-
ných komunikací v průmyslové zóně.

RM vyhlašuje:
▶ Konkurzní řízení na vedoucí pracovní 

místo ředitelky/ředitele Základní školy Kru-
cemburk.

INFORMACE ZE ZASEDÁNÍ RADY MĚSTYSE (50. – 59.)
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▶ Konkurzní řízení na vedoucí pracovní 
místo ředitelky/ředitele Mateřské školy Kru-
cemburk.

RM odvolává:
▶ Z vedoucího pracovního místa ředitelku

Mateřské školy Krucemburk ke dni 31. 7. 2025. 
Důvodem odvolání je vyhlášení konkurz-
ního řízení na vedoucí pracovní místo ředi-
telky/ředitele Mateřské školy Krucemburk.

RM pověřuje:
▶ Ing. Jiřího Kasala a Romana Kopeckého 

k dalšímu jednání ohledně přípravy 
smlouvy na čištění odpadních vod na 
Starém Ransku.

56. zasedání – 12. 2. 2025
RM schvaluje:

▶ Záměr směny pozemku parc. č. 2365/4 
o výměře 1190 m² v k. ú. Jámy ve vlastnictví 
podílnických obcí LDO Přibyslav za po-
zemky parc. č. 2282/8 o výměře 637 m², parc. 
č. 2282/9 o výměře 603 m² v k. ú. Jámy ve 
vlastnictví Města Žďár nad Sázavou.

RM bere na vědomí:
▶ Informace od projektanta Ing. Josefa 

Novotného o jednotlivých etapách splaš-
kové kanalizace na Starém Ransku. 

RM souhlasí:
▶ S navýšením kapacit u vybraných slu-

žeb a s finanční podporou Oblastní chari-
ty Havlíčkův Brod.

57. zasedání – 24. 2. 2025
RM schvaluje:

▶ Rozpočtové opatření č. 1/2025.
▶ Uzavření Smlouvy o poskytnutí dotace

příspěvku na vyrovnávací platbu za posky-
tování služeb obecného hospodářského záj-
mu s Krajem Vysočina ve výši 820.000 Kč. 

▶ Podmínky pro přípravu nájemní smlou-
vy s MO Českého rybářského svazu Kru-
cemburk na Biocentrum mlýnské rybníky.

▶ Objednávku inženýrsko-geologického 
průzkumu pro stavbu bytového domu na 

pozemku parc. č. 1393/22 v k. ú. Krucem-
burk od společnosti Envirex, spol. s r. o. 
za cenu 74.600 Kč bez DPH.

▶ Uzavření pojistné smlouvy na skupinové 
úrazové pojištění výjezdové jednotky SDH 
Krucemburk se společností Kooperativa po-
jišťovna a. s. Výše ročního pojistného činí 
19.105 Kč.

▶ Pronájem části pozemku parc. č. 1393/22 
v k. ú. Krucemburk na období 19. 5. – 26. 5. 
2025 panu M. H. za cenu 5.000 Kč bez DPH.

RM doporučuje:
▶ ZM schválit v obci Krucemburk, St. Ransko 

a Hluboká prodejní ceny obecních pozem-
ků: do 100 m² 160 Kč/ m², 100 m² – 300 m² 
280 Kč/ m², nad 300 m² znalecký posudek.

RM bere na vědomí:
▶ Složení redakční rady časopisu Domov 

a rezignaci Jiřího Zemana k 31. 12. 2024. 
Nové složení redakční rady: Mgr. Otto Ko-
hout, Dagmar Sobotková, Marta Mísařová, 
Mgr. Jiří Šikl, Ludmila Soukupová, Dagmar 
Losenická.

58. zasedání – 3. 3. 2025
RM schvaluje:

▶ Za zřizovatele členy konkurzní komise
na vedoucí místo ředitele/ředitelky ZŠ
Krucemburk Mgr. Otto Kohouta, Lukáše Do-
hnala a tajemníka komise paní Radku Ru-
dolfovou.

▶ Za zřizovatele členy konkurzní komise
na vedoucí místo ředitele/ředitelky MŠ
Krucemburk Mgr. Otto Kohouta, Lukáše Do-
hnala a tajemníka komise paní Radku Ru-
dolfovou.

▶ Uzavření Smlouvy o dílo na výrobu 
a montáž venkovních dveří do Domu s pe-
čovatelskou službou Krucemburk se 
společností Robert Ursta – ADEST za cenu 
39.902 Kč včetně DPH.

RM doporučuje:
▶ ZM schválit záměr prodeje části po-

zemku parc. č. 384/2 v k. ú. Krucemburk. 
GP zajistí kupující.

RM pověřuje:
▶ Paní místostarostku podpisem Smlouvy 

o dílo na výrobu a montáž venkovních dveří 
do Domu s pečovatelskou službou Krucem-
burk se společností Robert Ursta – ADEST.
RM bere na vědomí:

▶ Investiční náklady etapizace výstavby 
části splaškové kanalizace Staré Ransko.

▶ Proveditelnost fotovoltaiky na budově 
ČOV Krucemburk. 

59. zasedání – 12. 3. 2025
RM jmenuje:

▶ Konkurzní komisi pro konkurzní řízení 
na vedoucí pracovní místo ředitelky/ře-
ditele ZŠ Krucemburk v tomto složení: Před-
seda konkurzní komise: Mgr. Otto Kohout, 
člen určený zřizovatelem. Další členové 
konkurzní komise: a) člen určený zřizova-
telem: Lukáš Dohnal, b) člen určený Kraj-
ským úřadem Kraje Vysočina: Mgr. Hana 
Šimonová, c) 2 členové určení Českou školní 
inspekcí: Mgr. Věra Kovářová, PhDr. Zde-
něk Krpoun, Ph.D., d) pedagogický pra-
covník příslušné právnické osoby vyko-
návající činnost školy: Mgr. Miloslava 
Baumgärtnerová, e) školní inspektor České 
školní inspekce: Mgr. Dana Müllerová, f) 
člen školské rady: Bc. Lucie Pejchlová.

▶ Konkurzní komisi pro konkurzní řízení 
na vedoucí pracovní místo ředitelky/ře-
ditele MŠ Krucemburk v tomto složení: 
Předseda konkurzní komise: Mgr. Otto Ko-
hout, člen určený zřizovatelem. Další 
členové konkurzní komise: a) člen určený 
zřizovatelem: Lukáš Dohnal, b) člen určený 
Krajským úřadem Kraje Vysočina: Bc. Jaro-
slava Čurdová Pavlů, c) 2 členové určení 
Českou školní inspekcí: Mgr. Věra Ková-
řová, PhDr. Zdeněk Krpoun, Ph.D., d) pe-
dagogický pracovník příslušné právnické 
osoby vykonávající činnost školy: Marta Mí-
sařová, e) školní inspektor České školní in-
spekce: Mgr. Dana Müllerová.

12. zasedání – 16. 12. 2024
ZM schvaluje:
▶ Předloženou dokumentaci plánu spo-

lečných zařízení v řízení o komplexních 
pozemkových úpravách v k. ú. St. Ransko.

▶ Rozpočet pro rok 2025 jako schodkový. 
Schodek ve výši 22.996.167,30 Kč bude fi-
nancován z přebytku minulých let. 

▶ Střednědobý výhled rozpočtu na roky 
2026–2029.

▶ Rozpočtové opatření č. 14/2024.
▶ Zřizovací listinu příspěvkové organizace 

Základní škola Krucemburk.
▶ Zřizovací listinu příspěvkové organizace 

Mateřská škola Krucemburk.

▶ Uzavření Smlouvy o výpůjčce budovy ZŠ 
Krucemburk a dalšího majetku s vypůjči-
telem.

▶ Uzavření Smlouvy o výpůjčce budovy MŠ 
Krucemburk a dalšího majetku s vypůjči-
telem.

▶ Ponechat v Krucemburku pro rok 2025 
cenu stočného ve výši 37 Kč/m³ včetně 
DPH.

ZM souhlasí:
▶ S pořízením nákladního automobilu 

IVECO EuroCargo pro technické služby 
Krucemburk. 

ZM bere na vědomí:
▶ Informaci o rozpočtovém opatření č. 

12/2024 – 13/2024.

ZM stanovuje:
▶ Ve výdajové části rozpočtu nesmí být příkaz-

cem operace překročen stanovený objem 
běžných a kapitálových výdajů dle jednotli-
vých paragrafů schváleného rozpočtu roku 
2025. V rámci paragrafů se však změna v jed-
notlivých položkách rozpočtu povoluje.

ZM zmocňuje:
▶ RM ke schválení rozpočtového opatření

č. 15/2024 ke konci roku 2024.

INFORMACE ZE ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA MĚSTYSE (12. – 13.)
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▶ Záměr prodeje části pozemku 384/2 o vý-
měře cca 100 m² v k. ú. Krucemburk.

▶ Budoucí prodej pozemku v průmyslové 
zóně panu L. P. Kohoutov.

▶ Uzavření Směnné smlouvy na pozemek 
parc. č. 2365/4 o výměře 1190 m² v k.ú. Jámy 
ve vlastnictví podílnických obcí LDO Při-
byslav za pozemky parc. č. 2282/8 o výměře 
637 m² a parc. č. 2282/9 o výměře 603 m² 
v k. ú. Jámy ve vlastnictví Města Žďár nad 
Sázavou.

▶ Rozpočtové opatření č. 2/2025.

ZM bere na vědomí:
▶ Zápisy ze zasedání RM č. 23/2024/51 – 

24/2024/52 a č. 1/2025/53 – 6/2025/58.
▶ Informaci o rozpočtovém opatření č. 

15/2024 a 1/2025.
▶ Informace o termínech realizace rekon-

strukce silnice I/37 Krucemburk, Ždírec 
nad Doubravou, o navržených objízdných 
trasách a o výměně silničních obrub, které 
bude hradit městys Krucemburk. 

ZM ukládá:
▶ RM zajistit projekční přípravu příčných 

komunikací v průmyslové zóně v oblasti 
budoucích garáží a plochy pro drobnou vý-
robu.

▶ RM zajistit přípravu fotovoltaiky na bu-
dovu ČOV Krucemburk.

ZM neschvaluje:
▶ Záměr prodeje pozemku parc. č. 577/2 

o výměře 383 m² v k. ú. Krucemburk.

ZM souhlasí:
▶ S realizací instalace fotovoltaiky na bu-

dově ČOV Krucemburk.
▶ S vyhodnocením připomínky ke změně 

územního plánu městyse Krucemburk, kte-
rou podal ČEPS a.s. ZM připomínce nevy-
hovuje.

▶ S vyhodnocením připomínky ke změně 
územního plánu městyse Krucemburk, kte-
rou podal HZS Kraje Vysočina. ZM připo-
mínce vyhovuje.

▶ S vyhodnocením připomínky ke změně 
územního plánu městyse Krucemburk, kte-
rou podalo Ministerstvo průmyslu a obcho-
du ČR. ZM připomínce vyhovuje.

▶ S předloženou studií rekonstrukce komu-
nikací v lokalitě Viničky. 

▶ S návrhem studie, dopravním značením 
a s rozšířením projekčních prací o kři-
žovatku ulic Masarykova a Školní.

ZM vydává:
▶ V kompetenci dle § 27 zákona č. 283/2021 

Sb., stavební zákon, změnu č. 4 územního 
plánu Krucemburk.

Publikovány jsou upravené verze usnesení Rady a Zastupitelstva městyse z důvodu dodržení při-
měřenosti rozsahu zveřejňovaných osobních údajů podle zákona č. 101/2000 Sb. o ochraně osobních 
údajů v platném znění. Úplná verze zápisu je v souladu s § 16, 17 a 95 zákona č. 128/2000 Sb. o obcích 
k nahlédnutí v sekretariátu starosty.

13. zasedání – 12. 3. 2025
ZM schvaluje:

▶ Zvýšit odměny neuvolněným členům za-
stupitelstva na základě sdělení Minis-
terstva vnitra o vyhlášení výše základny
pro výpočet odměn členů zastupitelstev 
územních samosprávných celků.

▶ Přípravu výstavby příčných komunikací
v průmyslové zóně v oblasti budoucích ga-
ráží a plochy pro drobnou výrobu. 

▶ Prodejní ceny obecních pozemků v obci 
Krucemburk, Staré Ransko a Hluboká.

▶ Záměr prodeje pozemku parc. č. 19/5 
o výměře 253 m² a částí pozemků parc. č. 
1627/1 v k. ú. Krucemburk dle GP č. 986-
398/2024.

▶ Záměr prodeje části pozemku parc. č. 
1627/1 o výměře 47 m² v k. ú. Krucemburk 
dle GP č. 986-398/2024.

▶ Záměr prodeje části pozemku parc. č. 
577/1 o výměře 220 m² v k. ú. Krucemburk 
dle GP č. 984-53/2024.

▶ Záměr prodeje pozemku parc. č. 1485/4 
o výměře 114 m² v k. ú. Krucemburk.

▶ Záměr prodeje pozemku parc. č. 19/4 
o výměře 82 m² v k. ú. Krucemburk.

▶ Záměr prodeje částí pozemku parc. č. 
446/1 v k. ú. Staré Ransko dle GP č. 306-
1364/2024.

▶ Koupi pozemku parc. č. 1642/1 v k. ú. Kru-
cemburk o výměře 701 m² od Farního sbo-
ru ČCE v Krucemburku. 

▶ Koupi pozemků parc. č. 1213/4 o výměře 
292 m², parc. č. 1216 o výměře 96 m², parc. 
č. 1219 o výměře 4640 m², parc. č. 1220 o vý-
měře 439 m², parc. č. 706 o výměře 3485 m², 
parc. č. 707 o výměře 5521 m²  v k. ú. Kru-
cemburk.

Zmrzlinový stánek – 20 m od kontejnerového stání

Silnice na Benátky – vybíráme na sběrném dvoře 
bez poplatku

Odvezeno z lesa nad Krucemburkem

ZPRÁVY Z ÚM
ODPADY...

ZASEDÁNÍ ZM

VESELÉ 
VELIKONOCE

přeje redakce 
časopisu Domov



V Krucemburku je již celkem 15 stanovišť 
kontejnerových stání, na Starém Ransku 2 
a v Hluboké 3 stanoviště, kde je možno třídit 
plast, papír, kovy, sklo. Dále máme v obci 
4 kontejnery na textil a elektrozařízení. 
Od dubna do poloviny listopadu jsou po obci 
rozmístěny hnědé kontejnery na BIO odpad, 
na Starém Ransku v tomto období jsou 
umístěny dva velkokapacitní kontejnery, kte-
ré jsou po naplnění vyváženy technickými 
službami obce. Mimo toto období se dá od-
pad vozit na SD. Na SD je možno odevzdávat 
všechny výše uvedené komodity, dále dřevo, 
objemný odpad a nebezpečný odpad a taktéž 
i klestí, motorový nebo rostlinný olej, sta-
vební suť, elektrozařízení.

V roce 2024 se nám podařilo snížit množství 
komunálního odpadu a taktéž objemného od-
padu na SD, což znamená snížení hmotnosti 
odpadu na 194,6 kg na obyvatele (rok 2023 
– 206,4 kg). Pro rok 2025 je stanovena výše 
160 kg na obyvatele. Pokud se tato hranice 
překročí, bude účtován skládkovací poplatek 
ve výši 1500 Kč/t (základní je 500 Kč/t). 
Do tohoto poplatku se počítá i objemný od-
pad, proto máme množství kg na osobu stále 
vyšší, než nám předepisuje zákon.

Za rok 2024 se nám opět zvýšilo množství 
tříděného odpadu – plast, papír, dřevo a kovy 
– za což všem, kdo k tomu přispěli, děkuji.

Dagmar Sobotková

ZPRÁVY Z ÚM – ODPADOVÉ HOSPODÁŘSTVÍ ZA ROK 2024

poplatky od občanů 1 094 513
poplatky od rekreantů 116 900
poplatky od podnikatelů 192 390    
prodej druhotných surovin 151 389
za obaly od EKOKOMU 508 240
zpětný odběr elektro 37 156
poplatky ze SD 78 857
CELKEM 2 179 445

směsný komunální odpad 1 025 569
tříděný sběr 811 628
biologický odpad 72 566
nebezpečný odpad 142 420
objemný odpad 116 021
kovy 9 438
textil 16 827
odpad (hřbitovy) 39 190
stavební odpad 68 592
úklid odp. na veř. prostranstvích 25 000
provoz SD – nákup kontejnerů, 
odvoz odpadů, obsluha… 311 000

administrativa odp. hospodářství 6 857
CELKEM 2 645 108

Kat. číslo Název druhu odpadu Ročně (t)
150110 obaly obsahující zbytky nebezpečných látek 4,070
170107 směsi nebo oddělené frakce betonu, cihel, tašek a keram. výrobků 83,860
170605 stavební materiály obsahující azbest 5,860
170903 jiné stavební a demoliční odpady obsahující nebez. látky 1,820
200101 papír a lepenka 43,258
200102 sklo 33,588
200111 textilní materiály 4,880
200125 jedlý olej a tuk 0,330
200127 barvy, tiskařské barvy 2,00
200138 dřevo 57,750
200139 plasty 45,914
200140 kovy 32,770
200201 biologicky rozložitelný odpad 119,880
200203 jiný biologicky rozložitelný odpad  (hřbitovy) 13,430
200301 směsný komunální odpad 268,220
200307 objemný odpad 43,980

Výdaje (Kč)
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Příjmy (Kč)

2 179 445 - 2 645 108 =   - 465 663 Kč

zahradního odpadu od 1. 3. 2025
Od 1. března 2025 vstupuje v platnost novela zákona o ochraně ovzduší (Zákon
č. 42/2025 Sb.), která mimo jiné upravuje pravidla pro spalování zahradního
odpadu. Podle nového znění § 16 zákona je možné v otevřeném ohništi spalovat
pouze suché rostlinné materiály, které nejsou znečištěné chemikáliemi nebo
jinými cizorodými látkami.

Tento zákaz se zaměřuje zejména na pálení zahradního odpadu, jako je
stará tráva nebo shrabané listí. I když se na první pohled může zdát, že je
materiál úplně suchý, často tomu tak není a dochází tedy k nedokonalému
spalování. To vede k uvolňování škodlivých látek do ovzduší, což může
nepříznivě ovlivnit zdraví lidí i životní prostředí.

Proč je pálení zahradního odpadu problém?
Spalováním vlhké trávy, listí a větví vznikají škodlivé plyny, jako např.:

Oxid uhelnatý (CO) – toxický plyn, který snižuje schopnost krve přenášet kyslík.
Oxidy dusíku (NOx) a síry (SOx) – přispívají ke vzniku smogu a kyselých dešťů.
Polyaromatické uhlovodíky (PAU), dioxiny a furany – karcinogenní látky
s dlouhodobými negativními účinky na zdraví.
Jemné prachové částice (PM10, PM2.5) – pronikají hluboko do plic a zhoršují
dýchací obtíže.

Mnoho lidí může argumentovat,
že v porovnání s tím, co se děje jinde
ve světě – například masivní
průmyslové emise v Asii nebo požáry
v důsledku válečných konfliktů
– se jedná o zbytečné omezení.
Pravdou však je, že některé věci
ovlivnit nemůžeme, ale můžeme být
ohleduplní ke svým spoluobčanům.
Nikdo si nepřeje dýchat kouř plný
škodlivin jen proto, že si někdo
potřeboval pohodlně zlikvidovat
zahradní odpad.

ZÁKAZ SPALOVÁNÍ

Jak to tedy
dělat správně?

Jak tedy správně naložit se

ZAHRADNÍM ODPADEM?
Existuje několik ekologických a efektivních způsobů, jak se zbavit
zahradního odpadu, aniž bychom znečišťovali ovzduší:

kompostování
Nejlepší možnost pro trávu
a listí. Přemění se na cenný
humus, který obohatí půdu.

štěpkování větví
Čerstvé větve lze rozdrtit na
štěpku, kterou lze kompostovat
nebo využít jako mulč.

sušení větví na oheň
Pokud necháte větve schnout 6–12 měsíců, budou vhodné pro táborák,
kde si můžete třeba opéct špekáčky.

Kontejnery na zahradní odpad - ano nebo ne?
Někteří občané by uvítali speciální kontejnery na zahradní odpad. Tato možnost
však naráží na ekonomickou stránku věci. Svoz zahradního odpadu je často
neefektivní – objemné větve zabírají hodně místa, a tak se vlastně "vozí vzduch",
což zvyšuje náklady na dopravu.

A zde se nabízí otázka: Je fér, aby za likvidaci zahradního odpadu platili
všichni občané, tedy i ti, kteří zahradu nemají? Pokud si někdo pořídí velkou
zahradu, měl by se také postarat o její údržbu. Stejně jako když si někdo koupí tři
auta, nečeká, že mu obec bude přispívat na jejich provoz.

Článek připravil
spolek NAŠE ODPADKY z.s.
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ZPRÁVY Z ÚM – OCHRANA ŽIVOTNÍHO PROSTŘEDÍ 

Elektrospotřebiče jsou běžnou součástí na-
šeho každodenního života a jen těžko si jej 
bez nich dokážeme představit. Elektroodpad 
je tak v současné době jedním z nejrychleji 
rostoucích druhů odpadu. Pro zajištění sbě-
ru a recyklace již vysloužilých elektroza-
řízení si naše obec vybrala ke spolupráci ko-
lektivní systém ASEKOL. 

Elektroodpad obsahuje řadu zdraví škod-
livých materiálů a díky zajištění ekologické 
recyklace vysloužilých elektrozařízení přispí-

váme k ochraně životního prostředí. Recyk-
lace navíc umožňuje opětovné materiálové 
využití a patří mezi základní principy cirku-
lární ekonomiky. Míra opětovného materiá-
lového využití je velmi vysoká a dle jednot-
livých typů výrobků dosahuje až 95 %.

Jakým rozsahem naše obec přispěla 
k úsporám na životním prostředí, se dozví-
dáme z environmentálního vyúčtování zpra-
covaného společností ASEKOL. Díky zodpo-
vědné recyklaci vznikají úspory vyčíslené 
např. na spotřebu elektrické energie, pri-
mární suroviny, vodu, okyselování prostředí 
a produkci skleníkových plynů. Každý kus 
vytříděného elektra se počítá, což dokazuje 
příklad 100 vytříděných notebooků, které 
uspoří 10 MWh elektřiny. Takové množství 
odpovídá 3leté spotřebě elektřiny rodiny ži-
jící ve standardním bytu. Za 100 kg vytřídě-
ných elektrospotřebičů se ušetří takové 
množství ropy, které by stačilo na výrobu 
benzínu pro cestu z Prahy do Paříže. Děkuje-
me všem, kteří pečlivě třídí odpad a přispívají 
tak k ochraně životního prostředí a trvalé 
udržitelnosti.

Městys Krucemburk získal za minulý rok Zla-
té ocenění v kategorii „Ekologická obec“ 
od firmy ASEKOL. Toto ocenění se získává za 
množství zpětného odběru vysloužilého elek-
trozařízení a je důkazem Vašeho aktivního 
přístupu k ochraně životního prostředí.

Dagmar Sobotková

 

Městys Krucemburk 

56,00 MWh 12,89 t 
 
 

17 524 kg 
 

736,70 m3 

1 156,92 kg 

IČ: 00267716 

5 006,61 l 81,48 t 
 

* Úspora takového množství ropy se rovná spotřebě stejného množství potřebného k ujetí 73 598 km v běžném 
osobním automobilu 
 
** Úspora takového množství vody se rovná stejnému množství, které je spotřebováno při 9 889 cyklech 
sprchování. 

 
 

 

 

 

 

 

  

19.03.2025           

Krucemburk Environmentální vyúčtování je vypočítáváno pomocí studie životního cyklu výrobku (tzv. LCA – 
Life Cycle Assessment), která vypovídá o dopadech výroby a recyklace jednotlivých elektrozařízení 
na životní prostředí. Studie zohledňuje všech 6 skupin elektrospotřebičů, jejichž zpětný odběr kolektivní 
systém ASEKOL zajišťuje.

KINO V ROCE 2024

KNIHOVNA – STARÉ RANSKOKNIHOVNA
KRUCEMBURK

V kině Krucemburk bylo v roce 2024 promít-
nuto 70 představení s návštěvou 2 610 divá-

ků. Z toho bylo 18 představení v letním kině s návštěvou 634 diváků. Nejúspěšnější filmy: 
Gump – Jsme dvojka (283 diváků), Zápisník alkoholičky (232 diváků) a Vlny (176 diváků). Všem 
návštěvníkům kina děkujeme za jejich přízeň. Budeme se těšit na další shledání a věříme, 
že i distributoři nabídnou lepší výběr filmů. Děkujeme též městysu Krucemburk za opravu 
vnějšího schodiště a výměnu plátna ve stálém kině. Diváci jistě ocenili lepší obraz. V kině 
také zkouší a vystupuje loutkové divadlo Oblázek.

Ladislav Polanský

V místní knihovně je evidováno 3 232 
knižních titulů, registrovaných aktivních 
čtenářů je celkem 112, z toho je 48 dětí.  
Kromě knih a časopisů jsou pro čtenáře 
k dispozici i audioknihy. V průběhu roku 
je knižní nabídka doplňována o publikace 
z krajské knihovny. 

Knihovna je navštěvována dětmi ze zá-
kladní a mateřské školy z Krucemburku. 
V druhé polovině března se do knihovny 
přišly podívat děti z mateřské školy. 
Společně jsme si povídali o pravidlech 
knihovny – jak se chovat v knihovně a jak 
se chovat ke knížkám, poté si děti dle své-
ho výběru prohlédly knihy a časopisy. Asi 
největší úspěch měly knihy z edice Kou-
zelné čtení a dále knihy o zvířátkách. 

Během roku probíhají v knihovně vý-
stavy a různé akce. Dne 4. dubna 2025 si 
nejenom čtenáři knihovny mohli přijít vy-
robit velikonoční a jarní dekorace, které 
jsme aranžovali především z přírodních 
materiálů. Knihovna je otevřena pravi-
delně každý čtvrtek od 10 do 12 hodin 
a v pátek od 15 do 18 hodin. 

Za knihovnu 
Jana Coufalová, Olga Kotenová

V roce 2020 byla na Starém Ransku znovu 
otevřena knihovna. V současné době je zde 
registrováno 14 čtenářů. V loňském roce 
knihovna zaznamenala 157 fyzických a 36 
on-line návštěv. Čtenáři si vypůjčili celkem 
333 knih různých žánrů.

V knihovně se v současné době nachází asi 
700 svazků, které jsou dvakrát ročně obmě-
ňovány. Návštěvníci knihovny zde najdou jak 
knihy pro děti a mládež, tak beletrii pro 
dospělé, romance, detektivní žánr, knihy z ob-
lasti hobby. Je zde možnost zapůjčení i růz-
ných her pro děti, což oceňují především ba-
bičky, které hledají zábavu pro svá vnoučata.

K dispozici je počítač s připojením k in-
ternetu a tiskárna. Využíváme informační 
knihovní systémem Tritius. Na webových 
stránkách mohou čtenáři navštívit on-line 
katalog. Knihovna je otevřena každé pondělí. 
V zimních měsících od 16:00 do 17:30, od 
dubna do konce října od 17:00 do 18:30.

 Věřím, že si do naší knihovny najdou ces-
tu i další čtenáři, protože: „Ten, kdo čte, žije 
s každou další knihou život navíc. Kdo nečte, 
má jen ten svůj.“ — Oscar Wilde, dramatik, 
prozaik a básník 1854–1900.

Gabriela Glosrová
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MYSLIVECKÉ SDRUŽENÍ KRUCEMBURK

V lesích spravovaných Lesním družstvem 
obcí v Přibyslavi, stejně jako v celé řadě 
dalších lesů na Vysočině, se za posledních 
let událo mnoho. V roce 2015 bylo velké 
sucho a poté nás zasáhla vichřice Herward, 
která nám způsobila polomy v řádech dese-
titisíců m³. Jak už to tak bývá, do třetice vy-
pukla kůrovcová kalamita, která jak na Vyso-
čině, tak i v rámci historie českých zemí 
neměla obdoby. V lesích, které spravuje Lesní 
družstvo obcí Přibyslav (5700 ha), kůrovec za 
posledních 5 let napadl a následně bylo vy-
těženo více než půl milionu m³ dříví a holina, 
která tím vznikla, přesáhla 600 ha. Nebylo to 
zdaleka snadné, dříví byl přebytek a pro-
dávalo se pod cenou, která nedokázala uhra-
dit náklady na správu lesa a pěstební činnost. 
Zasázeli jsme více než 3 miliony sazenic a po-
stavili kilometry oplocenek. 

Řešíme budoucnost našich lesů a snažíme 
se, aby lesy, které vzniknou, byly odolnější 
a dokázaly vzdorovat v budoucnu podobným 
excesům. Sázíme lesy pestré, z několika 
dřevin a každý, kdo vstoupí do našich lesů, 
vidí, že téměř všude je nějaká oplocenka, v ní 
duby, olše, javory, buky, jedle a mimo CHKO 
i modříny a douglasky. Chystáme se na kli-

matickou změnu a věříme, že když některá 
dřevina bude mít potíže, přesto zůstane v lese 
dost dalších dřevin a les tímto bude za-
chován. Cílem je mít pestré lesy druhově i 
věkově a budeme maximálně využívat pří-
rodní procesy při obnově porostů.
  Někteří návštěvníci lesů se diví, že místy 
i nadále stojí nevytěžené smrkové souše. 
Věřte, že to není z důvodu naší pohodlnosti 
nebo nechuti tyto stromy pokácet. Důvodem 
je ochrana přírody a tyto stromy jsou v NPR 
nebo v jiné chráněné části lesa a jejich úko-
lem je být domovem pro ptáky, hmyz 
a dřevokazné houby a tím sloužit k zvýšení 
biodiverzity v naší přírodě. Tyto stromy jsou 
však nebezpečné pro návštěvníky lesů a ta-
kovýto strom dokáže spadnout i v naprostém 
bezvětří a bez jakéhokoli varování. Ponecha-
li jsme však souše výhradně tam, kde není 
volný přístup veřejnosti. Je to celé území NPR 
Ransko a PR Borovská jezírka.  Doufejme, že 
kůrovcová kalamita je na ústupu a my bude-
me opět mít nějaký prostor plánovitě hospo-
dařit a udržovat lesy v dobrém stavu a zvy-
šovat jejich hodnotu pro naše následovníky. 

Ing. Jiří Svoboda, ředitel

Tak jako v domácnostech či obcích nastává 
po dlouhé zimě čas jarního úklidu, tak 
i myslivcům nastávají pravidelné jarní po-
vinnosti v honitbě. Týká se to především krm-
ných zařízení, jako jsou zásypy či srnčí krmel-
ce. Je nezbytně nutné nejprve odstranit zbyt-
ky nespotřebovaného krmiva, upravit okolí 
a pak tato zařízení dezinfikovat vápnem. Tím 
se zabrání šíření choroboplodných zárodků 
a plísní, pro které by nastávající oteplování 
vytvářelo ve zbytcích krmiva, někdy zne-
čištěných trusem zvěře, ideální podmínky. Při 
této příležitosti je vhodné provést potřebné 
opravy jak na zastřešení, tak na vlastní kon-
strukci krmelce, na které se podepsalo nepří-
znivé zimní počasí či zvěř. Divoká prasata 
dokážou při svých výpravách za potravou po-
škodit či zcela zničit nejeden krmelec. Přes-
tože se může zdát, že do začátku dalšího ob-
dobí přikrmování zvěře je dostatek času, bývá 
dobrým zvykem vykonat tyto práce během 

jara, aby zařízení byla připravena včas 
a v honitbě byl pro další měsíce potřebný klid 
pro zvěř hnízdící a vyvádějící mláďata.

Další povinností myslivců je obnova pacho-
vých ohradníků. Je třeba provést jejich náhra-
du současně s nastříkáním pěny s účinnou 
odpuzující látkou. I když na podzim a v zimě 
došlo k několika střetům motorových vozidel 
se zvěří, a to i v místech, kde jsou pachové 
ohradníky nainstalovány, naše zkušenost 
s nimi je pozitivní. Dá se říci, že při včasné 
a pravidelné aplikaci nástřiku jsou pachové 
ohradníky velmi účinné hlavně proti srnčí 
zvěři. Pro černou zvěř to již tak jednoznačně 
neplatí. 

Duben bývá nazýván Měsícem lesů. Tak 
jako každý rok se naši členové zúčastní akce 
Čistá Vysočina, kde opět vyčistíme určité 
úseky kolem naší obce.

Jak již bylo řečeno, jarní období rozhoduje 
o přírůstcích lovné zvěře a tím o úspěchu 

lovecké sezony na podzim. Samozřejmě vel-
mi záleží na dobrém počasí, ale důležitý je 
také klid na polích a lesních pozemcích. 
Žádáme proto všechny, kteří vstupují do ho-
nitby, aby svou činností neplašili zvěř 
a hlavně své psí miláčky nepouštěli volně 
bez dozoru, a to nejen proto, že je to zakázá-
no zákonem, ale zejména proto, aby i touto 
formou přispěli k ochraně přírody.

Ing. Petra Kohoutová

LESY LDO

SRÁŽKY V ROCE 2024

V roce 2024 spadlo v Krucemburku 35,5 cm 
sněhu, z toho v lednu 6,5 cm, v únoru 2 cm, 
v dubnu 0,5 cm, v listopadu 5 cm a v prosinci 
21,5 cm. V roce 2024 spadlo v Krucemburku 
892,9 mm srážek, a to:

Nejvíc srážek spadlo v září – 252,5 mm a nej-
sušší měsíc byl červen s 28,4 mm. V průběhu 
roku bylo zaznamenáno 20 bouřek, z toho 
v červnu 5, v červenci 4 a v srpnu 5. Při bouřce 
13. července navečer spadlo 27,8 mm srážek. 
V průběhu měsíce září napršelo nejvíce vody: 
10. 9. – 19 mm, 12. 9. – 31,8 mm, 13. 9. – 82 mm, 
14. 9. – 59,6 mm a 15. 9. – 20 mm.

Jan Moravec

Měsíc Déšť (mm) Sníh (cm)
Leden 72,1 6,5
Únor 60,2 2
Březen 43,4
Duben 38,5 0,5
Květen 116,8
Červen 28,4
Červenec 97,4
Srpen 46,9
Září 252,5
Říjen 46,5
Listopad 36,6 5
Prosinec 53,6 21,5

PODĚKOVÁNÍ
panu 

PhDr. Jiřímu Zemanovi, Ph.D.

Redakce časopisu Domov děkuje 
panu Jiřímu Zemanovi za jeho 
dlouholetou obětavou činnost při 
přípravě tohoto časopisu.

Pan Jiří Zeman od roku 2006 vy-
konával v časopisu funkci redak-
tora a prováděl jazykové korektu-
ry. V mnohých případech to byla 
práce nelehká. Příspěvky je potře-
ba několikrát za sebou přečíst a ve 
velmi krátké době opravit. 

Pan Zeman je zároveň i histo-
rikem našeho městyse.

Redakce

Městys Krucemburk hospodaří na 145 ha lesa. 
Ani našim lesům se nevyhnula kůrovcová 
kalamita, která zdecimovala lesy mnohých 
vlastníků. Po několika suchých letech 2015–
2018, několika větrných kalamitách došlo 
k rozvoji kůrovcové populace. A došlo k tomu 
i díky počátečnímu podcenění od některých 
vlastníků lesů. Za tři roky 2020–2022 bylo 
v našich lesích vytěženo z důvodu kůrovcové 
a živelné kalamity 6600 plm dřeva, což je 

dvojnásobek běžných těžeb. Naštěstí nedošlo 
k odumření větších ploch lesa. Holiny vzniklé 
z těchto těžeb jsou většinou již zalesněné. 
Zhruba polovina byla zalesněna meliorační-
mi a zpevňujícími dřevinami, tj. bukem, jedlí 
a klenem.
  V současné době je kůrovec už na nor-
málních stavech a těžby provádíme jen na-
hodilé a předmýtní.

Jaromír Mifka, lesní hospodář

KŮROVCOVÁ KALAMITA V LESÍCH MĚSTYSE KRUCEMBURK
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Dne 31. ledna 1853 natrefili c. k. četníci při za-
povězené hře v karty Jana Havlíka z Krucem-
burku a Mühlfeita z Benátek a odebrali jim 
peníze 41 × W: C: (krejcarů vídeňského čísla), 
které do místní kasy pro chudé se vložily (tj. 
do fondu, z kterého byla vyplácena podpora 
nemajetným spoluobčanům). 8. června byli 
hráči od c. k. okresního soudu k 14dennímu 
vězení a hospodský p. J. Zrzavý (z bývalého 
hostince „Na Špici“ č. 179) k pokutě 15 zl. stř. 
(zlatých stříbrného čísla) odsouzeni, která 
pokuta se u c. k. soudu odvedla dne 27. srpna 
p. kancelistovi Nevyjelovi. 

Na stížnost představeného, zanesenou dne 
11. dubna 1853 u slav. c. k. podkr. úřadu 
v Chotěboři, že dne 8. dubna 1853 zdejší re-
krut Jan Běloušek, čís. 111, velmi nepokojně 
se choval, lidem na ulici, obzvláště p. učiteli 
J. Pátkovi a podučiteli V. Hamerskému, beze 
vší příčiny nadával, určil sl. c. k. podkr. úřad 
Janu Bělouškovi trest dvou dnů vězení, což 
dne 16. a 17. dubna v skutek se uvedlo.

Dne 6. října 1853 o výročním trhu udali c. k. 
četníci Jana Waněčka z Prachovic u Podola, 
vápeníka, že neoprávněně vápno prodává. 
Poněvadž on tvrdil, že oprávněn jest k pro-
dávání vápna, tedy se mu uložilo 5 zl. stř. do 
zástavy vložiti a se s oprávněním proukázati 
a další prodej se mu na tento trh povolil. 
21. října se těch 5 zl. odeslalo c. k. podkr. úřa-
du do Chotěboře.

25. listopadu 1853 byli od c. k. četníků za-
baveni Fr. Mrázek ze Stružince, Jos. Pešek ze 
Zalíbeného, Jos. Polanský z Kladna o zdejším 
trhu, protože při prodávání lenu tabák 
kouřili, a každý s 10 × stř. pokutovaný, pro 
chudou kasu.

19. ledna 1854. Na žádost kohoutovského 
revírníka p. Prachaře držela se prohlídka oko-
lo chalupy čís. 41, Františku Kasalovi patřící, 
kde Václav Janáček, tovaryš tesařský, co ná-
jemník bydlí. Shledalo se, že zadními dveřmi 
do zahrady chodíváno bylo, kde se na zajíce 
líčilo, a známky prozrazovaly, že se tam něja-
ký zajíc zastřelil; podezření padá na Václava 

Janáčka, o čemž se zpráva na c. k. okr. soud 
napsala a kohoutovskému revírníku p. Pra-
chařovi k dalšímu upotřebení odevzdala. 

Dne 2. března 1854 při vyšetřování Václava 
Janáčka, tovaryše tesařského, stran pytla-
čení, přednesl představený obce proti němu 
též stížnost, že V. Janáček představeného 
a c. k. četníka z příčiny, že onomu dne 
21. června 1853 zbraň odebrána byla, hanlivý-
mi slovy na cti urazil, pro který přestupek 
a pro krádež zvěře Václav Janáček rozsudkem 
Sl. c. k. soudu chotěbořského d. d. 11. máje 
1854, čís. 997, k osmidennímu, první a po-
slední den postem zostřenému vězení odsou-
zen byl, který trest od 6. do 13. června přestál.

Výnosem c. k. podkr. úřadu ode dne 2. září 
1854, čís. 8215, byl Václav Janáček, tovaryš 
tesařský, protože bez ohlášení se u mistra 
a bez povolení dřevěnou kůlnu Jos. Chybovi 
zde stavěl, od toho ouřadu odsouzen k pokutě 
2 zl. stř. k chudému ústavu. Dne 2. září 1854 
zaplatil 1 zl. stř. a pak zemřel. 

 Jiří Pospíchal

Podruh (něm. „Inwohner“) byl nájemce, tedy 
člověk bydlící u cizího člověka v nájmu ne-
boli v podruží. Podruh neměl půdu ani jiný 
nemovitý majetek, nebyl vlastníkem či drži-
telem svobodného měšťanského domu či 
poddanské usedlosti, a živil se pouze „prací 
rukou svých“. I dospělé děti hospodáře moh-
ly být do případného postoupení na místo 
hospodáře či i celoživotně (zvláště nepro-
vdaní sourozenci hospodáře, kteří zůstali na 
gruntu) označováni jako podruzi (podruhy-
ně, děvečky). V daném případě ač jako děti 
hospodáře již žily na rodném gruntu v pod-
nájmu (podruží).

Mít někoho v nájmu si samozřejmě mohl 
dovolit jen ten, kdo měl pro podruží dost 
místa, takže se s podruhy setkáváme na sel-
ských gruntech. Podružské rodině byl vy-
členěn přístěnek (přírubek, vejstupek, pří-
šlap), nebo komora. Přístěnek byl buď vydě-
len ze světnice, nebo k ní byl přistavený 
zvenku (kvelb). U větších statků mohly být 
ještě podružské komory vedle sýpky nebo ji-
ného hospodářského stavení. Velký grunt si 
mohl dovolit několik podruží. V podstatě to 
tedy byla jedna místnost, většinou s jediným 
oknem, vybavená truhlou, almarou, šat-
níkem, kolovratem. Často tu stával stav, pro-
tože podruhy bývali zhusta tkalci.

Jak se takovému podruhovi v 19. století 
v Krucemburku žilo, si můžeme ukázat na 
příkladu Tomáše Daňka. Ten se narodil 
28. května 1830 v domku č. 162 asi jako vytou-
žený syn po třech dcerách krejčímu Tomáši 
Daňkovi a Alžbětě, dceři zemřelého Vojtěcha 
Špinara z Krucemburku č. 16 (ten se po funkci 
evangelického pastora v Krucemburku a poz-
ději v Humpolci a konverzi ke katolické víře 
vypracoval až na pozici kancelisty při Českém 

zemském guberniu v Praze, vrcholném to 
zemském správním orgánu v Čechách v le-
tech 1763–1849). Dá se předpokládat, že To-
máš Daněk v Krucemburku absolvoval pěti-
letou povinnou školní docházku, aby se poté 
vyučil tkalcovskému řemeslu zakončenému 
tovaryšskou zkouškou (ta byla podmínkou 
pro samostatnou činnost). Hospodářem na 
svém rodném gruntu se ovšem nestal, tím byl 
od listopadu 1842 Jan Hertwich, který se 
oženil s jeho sestrou Marií. Tomáš byl 20. lis-
topadu 1855 oddán s Marií, dcerou Magdale-
ny Zvolánkové z č. 54. Počátkem června 1856 
se jim, stále ještě v č. 162, narodil prvorozený 
syn, také Tomáš (ten ovšem záhy zemřel). 

O rok později se jim narodila dcera Marie, 
to už ale bydleli v č. 16, odkud pocházela 
jeho manželka. Stavení v té době již ovšem 
patřilo rolníku Františku Čapkovi.

V lednu 1860 se s Tomášem Daňkem se-
tkáváme v č. 143, patřícímu krejčímu Janu 
Plíhalovi; zde se jim narodila dcera Josefa 
a o rok později v květnu syn Jan – obě děti 
ovšem nedlouho po porodu zemřely. 

V říjnu 1862 se rodina rozrostla o syna, který 
dostal opět jméno Tomáš – narodil se v č. 188, 
jehož majitelem byl tesař Josef Culek. Jak 
dlouho zde Tomáš Daněk pobýval, nevíme, 
jisté ale je, že dcera Josefa přišla na svět kon-
cem května 1865 již v č. 136 obuvníka Augusti-
na Zvolánka.

O dva roky později se syn Jan narodil 
v domku č. 172 patřícímu jinému obuvní-
kovi, Františku Skřivanovi. Zde rodina byd-
lela prokazatelně ještě v roce následujícím, 
aby v roce 1869 zakotvila u mlýna za po-
tokem v č. 43 domkáře Jana Kasala. Zde se 
jim v červenci narodil syn Josef (zemřel 
půlroční) a v květnu o dva roky později Jan.

Potom ale na 9 let jméno Tomáše Daňka 
z matrik mizí – další přírůstky do rodiny se 
již nekonaly a jako člověk společensky ne-
příliš významný nebyl ani zván za kmotra 
nebo svědka na svatbu. Z důvěryhodného 
zdroje – tzv. „Sčítacího operátu“ z r. 1880 – 
víme, že v té době jeho rodina bydlela v č. 26
majitele Antonína Dymáka.

Následně se s Tomášem Daňkem setkává-
me koncem června r. 1883 v podnájmu u truh-
láře Josefa Kohla v č. 25, kde se jeho dceři 
Marii narodil nemanželský syn Jan. V dalším 
Sčítacím operátu z r. 1890 je Tomáš Daněk 
s rodinou uveden jako podnájemník opět 
v č. 26, ovšem o dalších deset let později 
v r. 1900 je zapsán již ne jako podruh, ale 
„majitel bytu“ v č. 181, kde žil jako vdovec 
s dcerou Marií. Jestli zde také dožil, případně 
kde a kdy zakončil svou pozemskou pouť, 
ovšem budeme znát až po odtajnění pří-
slušné matriky zemřelých.

Dá se tedy říci, že během zhruba 45 let 
s rodinou vystřídal ne méně než 11 adres, 
pravděpodobně ovšem ještě více – známy 
jsou pouze ty, které mají oporu v archivních 
materiálech. O důvodech stěhování můžeme 
pouze spekulovat – nižší nájem, rozrůstající 
nebo naopak zeštíhlující se rodina, lepší pra-
covní nebo bytové podmínky? Je také prav-
děpodobné, že při takto „kočovném“ způso-
bu života se jeho majetek omezoval jen na ty 
nejnutnější věci – oblečení, nádobí, předmě-
ty osobního charakteru.

Je jasné, že ne všichni podnájemníci měli 
život takto dobrodružný, ale změnit bydliště 
třeba 5× bylo v té době naprosto běžné.
Na druhou stranu ovšem nebyl příběh Tomá-
še Daňka nijak ojedinělou výjimkou. Každo-
pádně život podruhů byl někdy mnohem růz-
norodější a zajímavější než život těch, 
u kterých žili v nájmu.

 Jiří Pospíchal

Z HISTORIE – NELEHKÝ ŽIVOT PODRUHŮ

Z HISTORIE – KRIMI ZPRÁVY Z 19. STOLETÍ
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PTÁK ROKU 2025

Konipas horský (Motacilla cinerea)
Konipasovití: motacillidae

Vyhlášením tohoto titulu chce Česká spo-
lečnost ornitologická poukázat na problema-
tiku ptačího druhu, který je vázán na blízkost 
vodních toků, a na důležitost obnovy přiro-
zených vodních toků pro živočichy, přírodu, 
lidi i krajinu. Lidé tento nenápadný druh také 
lidově nazývají třasořitka, cacorka, třasolka 
a mohli jste ho zahlédnout blízko našich po-
tůčků, říček a sledovat jeho neposedný pohyb 
při lovu potravy. Tento lidový název vychází 
i z jeho kmitavého pohybu dlouhým štíhlým 
ocáskem nahoru a dolů. Proč kmitá takto 
ocáskem? Možná se tak chrání před útokem 
predátorů, podle jiné teorie plaší sedící hmyz, 
kterým se živí. Při lovu však dokáže ulovit 
i hmyz letící nad vodou. Pojďme se tedy s tím-
to ptačím druhem krátce seznámit.
Rozšíření: Evropa, severní Asie, sev. Afrika.
Stanoviště: tekoucí vody, obyvatel horských 
luk v blízkosti potůčků a řek.
Ohrožení: málo dotčený, klesající stav, který 
je způsobený necitlivými zásahy do vodních 
toků a klimatickými změnami.
Zbarvení: má žlutý spodek těla, záda jsou 
olivově hnědá a šedá. Samec se liší od samice 
šedou hlavou a sytě žlutou spodní částí těla, 
v době hnízdění má černou skvrnu na hrdle, 
samice má skvrnu šedou, hlavu šedozelenou 
a zbarvení celkově tlumenější.
Hmotnost: 15–21 g.
Rozpětí křídel: 25–27 cm.

Délka těla: cca 18–20 cm.
Potrava: bezobratlý drobný hmyz, měkkýši, 
pavouci, korýši, příp. drobní obojživelníci.
Rozmnožování: snáší 2× (výjimečně 3×) 
ročně 4–6 vajec, inkubace trvá 12–14 dní.
Délka života: cca 12 let.
Hnízdění: hnízdo splétá z travin, ukrývá pod 
vymletými kořeny u vodních toků. Může za-
hnízdit v různých výklencích a puklinách zí-
dek u mostů a náhonů. Můžeme mu také zho-
tovit a zavěsit polobudku v příhodném místě.
Zpěv: více krátkých ostrých tónů, které jsou 
dobře slyšitelné a doprovázené častým švi-
tořením. Konipas horský je tažným ptákem, 
který většinou zimuje ve Středomoří. Přilétá 
ve druhé polovině března. Pokud je zima tep-
lejší, malá část populace zde přezimuje.

Vážení přátelé, přeji vám krásné zážitky a za-
jímavá pozorování při procházkách přírodou.

František Coufal

ROK OBOJŽIVELNÍKŮ
Český svaz ochránců přírody vyhlašuje rok 
2025 rokem obojživelníků. Snaha tisíce členů 
i dobrovolníků se zaměří na zlepšení život-
ních podmínek obojživelníků a jejich ochranu.

ROSTLINA ROKU 2025

Česká botanická společnost (ČBS) vyhlásila 
starček úzkolistý (Senecio inaequidens) rost-
linou roku 2025. Je to invazní druh pocházející 
z jižní Afriky. U nás se poprvé objevil koncem 
90. let minulého století. Botanici varují před 
jeho šířením. Je příkladem rostliny, která svou 
rychlostí dokáže ohrožovat okolní ekosys-
témy, zdraví hospodářských zvířat i lidí. Tato 
žlutá rostlina totiž obsahuje toxické pyrrolizi-
dinové alkaloidy, které jsou rizikem pro pa-
sená zvířata a mohou se dále dostat do potrav-
ního řetězce, např. do mléka nebo medu. 
Rostlina je odolná proti herbicidům. ČBS vy-
zývá veřejnost o pomoc při mapování této in-
vazivní rostliny v projektu iNaturalist.org.

Mezi další přemnožené invazivní druhy, 
které se u nás na Vysočině v poslední době 
více rozšiřují, patří rod křídlatek. Jedná se 
o tři zástupce tohoto druhu: křídlatka japon-
ská, sachalinská a křížence křídlatku českou. 
Keře křídlatky se rychle šíří pomocí oddenků 
a úlomků lodyh. Likvidace je obtížnější 
a musí se častěji opakovat. Ochranáři přírody 
žádají veřejnost o informace o výskytu kříd-
latky, která postupně vytlačuje jiné rostlinné 
druhy. Nález lze opět hlásit na Agenturu pří-
rody a krajiny ČR, krajskému úřadu nebo do 
aplikací Bio Log, iNaturalist.org.

PŘÍRODA V NAŠEM OKOLÍ

Výskyt, migrace a pozorování vlka obecného 
v roce 2024 (Ranský les, Sobíňov, Česká 
Bělá). Poslední vlk ve Žďárských vrších byl 
zastřelen r. 1830. Prakticky 200 let trvalo, než 
byl zachycen další výskyt. Nyní se ale vlci 
postupně vracejí, v roce 2023 se v CHKO Žďár-
ské vrchy narodila poprvé vlčata.

První přílet čápa černého byl pozorován 
23. 3. 2024 v údolí Fryšávky a v Ratajích 
u Hlinska. Několik čápů černých zahnízdilo 
v CHKO Žďárské vrchy a byli také úspěšně 
okroužkováni. Například tři mláďata se naro-
dila v oblasti Ranska a počátkem listopadu 
byl jeden z mladých čápů pozorován u mokřa-
dů Rio Teo nedaleko Lisabonu. Další jeho sou-
rozenec byl zjištěn v rezervaci Palmarin v af-
rickém Senegalu. Putování všech čápů z naší 
oblasti na jejich zimoviště jsou dále podle 
jednotlivých hlášení upřesňována.

Velký úhyn ptactva byl pozorován v dů-
sledku nedostatku potravy, změn počasí, tep-
lot i vytrvalých srážek. Například dne 15. září 
bylo na rybníku Řeka napočítáno přes 50 je-
dinců utonulých ve vodě. Převážně se jednalo 
o jiřičky obecné (Delichon urbicum) a něko-
lik vlaštovek (Hirundo rustica).

Konipas horský  |  Foto: ČSO

Skokan skřehotavý   |  Foto: F. Coufal Starček úzkolistý  |  Foto: ing. H. Kříženecká 

Skokan hnědý  |  Foto: F. Coufal Křídlatka japonská   |  Foto: F. Coufal 

NAŠE PŘÍRODA
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SHM KLUB KRUCEMBURK 

Jaro už je v plné síle a ani SHM Klub Krucem-
burk, z. s. nezahálí. S loňským rokem jsme se 
společně rozloučili tradičním Předsilvestrem, 
který se tentokrát konal ve formě televizní 
soutěže „Máme rádi Česko“. Přítomní si užili 
spoustu soutěží a aktivit zaměřených mimo 
jiné i na poznávání naší země. Po přípitku 
jsme však přivítali nový rok a s ním i spoustu 
dalších možností společně stráveného času. 

První příležitost se vyskytla už 5. ledna na 
dětské mši, kterou doprovázela naše Schola 
Sheepy. V doprovázení dětských mší bude-
me i nadále pokračovat každou první neděli 
v měsíci v kostele sv. Mikuláše v 9:30. Mimo 
jiné se také chystáme uspořádat Chvály na 
Zelený čtvrtek od 20:00. Bližší informace 
jsou na našem webu.

V polovině února se mladší děti vydaly na 
dobrodružnou víkendovku do Sněžného. Bě-

hem této akce zažily nezdařený lov velryb, 
ztroskotání lodi, setkání s piráty i osvobo-
zení námořní hlídkou. Jakmile děti uslyší pí-
seň Velrybářská výprava, jistě si vzpomenou 
na mnoho zážitků, které prožily se svými ka-
marády. 

Starší děti nemusely na svou víkendovku 
dlouho čekat a v březnu také vyrazily. Na ně 
ovšem nečekali námořníci, místo toho se ocit-
ly v Československu, které spadalo pod SSSR. 
Hrozba jaderné války a snaha přežít v komu-
nistickém režimu nebyla jen tak, ale děti se 
nedaly a za pomoci tajného agenta se mohly 
zdárně vrátit domů.

V sobotu 22. března jsme se v rámci 
osobního rozvoje zúčastnili Semináře pro 
mladé na téma vztahy, známost, sexualita. 
Se svými zkušenostmi se s námi přijel podělit 
Ing. Jiří Podruh, Ph.D., jemuž bychom rádi 

poděkovali za jeho ochotu vést s námi dis-
kusi a odpovídat na naše dotazy.

Během další soboty jsme se společně sešli 
na předvelikonočním volejbalovém turnaji, 
abychom protáhli svá těla, zjistili, jak jsme 
na tom po zimě s kondičkou a potrénovali 
naše dovednosti. 
Mezi další akce, na kterých se můžeme po-
tkat, patří např. Pálení čarodějnic na farním 
dvoře nebo nadále probíhající Spolča B+B. 

A pokud se i Vy těšíte na léto, můžete začít 
plánovat, co vše si zabalíte na Chaloupky, 
jejichž termíny společně s přihláškami 
máme na našem webu: krucemburk.shm.cz 
nebo na našem Facebooku. 

Terezie Němcová

A bylo jaro. Všecko, všecko kvetlo a ty včely 
tolik bzučely a ti cvrčci tolik cvrčeli. Sluníčko 
se opíralo do zelených paloučků a v lese se 
začal probouzet život. Takový přívětivý scé-
nář jara je již jen v Karafiátových Broučcích. 
Letošní nejteplejší leden i únor téměř bez 
sněhové pokrývky nepřinesl radost 
jen místním lyžařům, ale ani země-
dělcům a našim zahrádkářům. 
S největší pravděpodobností máme 
před sebou opět suchý rok.

Letos nás čeká tradiční výstava 
květin, která se stala oslavou pest-
rosti a krásy našich zahrad. Bude 
třeba vypěstovat dostatek květin, 
panují však určité obavy. Doufáme, 
že se s tím příroda a naši šikovní 
pěstitelé zdárně vypořádají. Téma 
výstavy bylo též v programu vý-
roční členské schůze. V přátelské 
atmosféře si naši zahrádkáři pře-
dávali zkušenosti, kdy kterou rost-

linu zasadit, jak zajistit květy na určitou 
dobu a mnoho dalších poznatků.

Cílem letošního zájezdu jsou České Budě-
jovice s výstavou Hobby 2025, která nabídne 
možnost nákupu sazenic, rostlin i zahrad-
nických potřeb. Zájezd je otevřen i nečlenům 

spolku. Takže jestli máte chuť načerpat in-
spiraci a udělat si radost novými výpěstky, 
neváhejte se přihlásit. Součástí programu 
bude také návštěva zámku Hluboká, jed-
noho z nejkrásnějších historických sídel 
v Česku. Tento půvabný novogotický skvost 

inspirovaný anglickými hrady na-
bízí nádherné interiéry i rozlehlý 
park, který jistě ocení nejen mi-
lovníci zahradní architektury. 
Bližší informace sledujte na vývěs-
ce u prodejny Coop.

Zahradničení není jen o práci, ale 
také o radosti a uvolnění. Pobyt na 
čerstvém vzduchu, kontakt s pří-
rodou a pěstování rostlin prospívá 
nejen tělu, ale i duši. Přejeme všem 
pěstitelům chvíle klidu a pocitu 
úspěchu ať už na zahradách, 
na balkonech či na parapetech.

Za Spolek zahrádkářů 
Marie Pochopová

Víkendovka mladší Víkendovka starší

SPOLEK ZAHRÁDKÁŘŮ
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V předvánoční době, kdy vrcholí po-
vinnosti v zaměstnání, v rodinách, ná-
kupy, úklid, pečení cukroví a další libé 
činnosti, se v Krucemburku a okolí na-
jde skupina lidí, kteří nejen že toto 
vše zvládnou, ale dokáží si najít čas, 
aby svým uměním zpříjemnili Vánoce 
a rozdávali radost nejen své rodině, 
ale všem lidem okolo sebe. Ano, mám 
na mysli zpěváky a muzikanty, ať již 
se jedná o školní sbory či dospělé 
v chrámovém sboru nebo členy Chalu-
pářského komorního orchestru.

Na sv. Štěpána 26. 12. 2024 připravili 
tradiční vánoční koncert v kostele 
sv. Mikuláše. Přítomní posluchači za-
plnili kostel do posledního místečka, 
kdo se nevešel, poslouchal z kůru.

Děkuji účinkujícím za krásné výko-
ny odměněné bohatým potleskem 
všech přítomných. Posluchačům dě-
kuji za to, že přišli a neodradila je ani 
zima v kostele. Všichni jsme si vánoční 
hudbu úžasně užili. Díky všem.

Mgr. Marta Rejšková

VELIKONOCE VE FARNOSTI KRUCEMBURK A SOPOTY

13. dubna NEDĚLE KVĚTNÁ – PAŠIJOVÁ  |  Krucemburk – 8.00 h.  
|  H. Studenec – 9.45 h. |  Vojnův Městec – 11.30 h. 
17. dubna ZELENÝ ČTVRTEK  |  Voj. Městec – 16.00 h.  |  Krucemburk – 18.00 h.
18. dubna VELKÝ PÁTEK velkopáteční obřady  |  V. Městec – 15.00 h. (obřady)
|  Krucemburk – 18.00 h. (obřady)  |  Krucemburk – 20.00 h. (Křížová cesta)
19. dubna BÍLÁ SOBOTA velikonoční vigilie  |   Krucemburk – 21.00 h.
20. dubna NEDĚLE Slavnost ZMRTVÝCHVSTÁNÍ PÁNĚ | Krucemburk – 8.00 h.
|  Horní Studenec – 9.30 h  |  Vojnův Městec – 11.00 h.  |  Sopoty – 16.30 h. 
21. dubna VELIKONOČNÍ PONDĚLÍ | Krucemburk – 9.30 h. | Škrdlovice – 11.00 h. 

Velikonoce mohou být pro nás novou výzvou, která nás lidsky i duchovně posune 
o krůček dál. Pro křesťana je to záležitost důvěry v Boží lásku, která je silnější než 
smrt. U jiného to může být například radost z jarní obnovy života v přírodě. Přeji 
všem pokojné a radostné Velikonoce.

Pavel Seidl

VELIKONOČNÍ KONCERT
DUCHOVNÍ HUDBY

Srdečně Vás zveme na slavnostní ve-
likonoční koncert, který se uskuteční 
v kostele sv. Mikuláše v Krucem-
burku v neděli 20. dubna 2025 od 
18.00 hodin.

Ponořme se do atmosféry Velikonoc, 
největšího křesťanského svátku, který 
oslavuje zmrtvýchvstání Ježíše Krista 
a přináší poselství naděje, vítězství 
života nad smrtí a nového začátku. 
Prostřednictvím krásy duchovní hud-
by si připomeneme tento zázrak. 

Zazní díla G. F. Handela, J. J. Ryby, 
K. Loose a dalších. Účinkuje Chrá-
mový pěvecký sbor Krucemburk, dět-
ský pěvecký sbor Sboreček a Giocoso 
a Chalupářský komorní orchestr. 
Těšíme se na Vaši účast!

Mgr. Marta Rejšková

Kalendářní rok 2025 jsme zahájili v neděli 
2. 2. 2025, a to krásnou zimní pohádkou „Sně-
hová královna“ od Hanse Christiana Ander-
sena. Zaplněný sál místního kina sledoval 
napínavé dobrodružství Gerdy a Káje. Sta-
tečná Gerda vysvobodila zakletého Káje z le-
dového království, kde ho ve své moci držela 
Sněhová královna. Jak to v pohádkách bývá, 
láska a odvaha zvítězila nad zlem. S touto 
pohádkou jsme se v sobotu 29. 3. 2025 zúčast-
nili 57. ročníku Třebíčského loutkářského 
jara, kde se opět pohádka moc líbila a měli 
jsme největší počet diváků ze všech souborů. 

Další pohádkou v Krucemburku byla pro 
naše malé diváky zatím neznámá pohádka 
„Jak Kašpárek učil čerty zpívat“. Tentokrát 
přišlo méně diváků, jelikož končily jarní 
prázdniny a ještě bylo teplé   jarní počasí. 
Ti, co k nám i přesto zavítali, se náramně 
bavili a smích se ozýval ze sálu téměř celé 
představení. O dobrou náladu se totiž posta-
ral popletený černokněžník. 

Na závěr naší loutkářské sezony máme pro 
Vás připravenou ještě jednu pohádku na ko-
nec dubna. Děkujeme všem za přízeň a těší-
me se brzy na viděnou v sále kina. 

Loutkáři

LOUTKOVÉ DIVADLO
OBLÁZEK

OHLÉDNUTÍ ZA VÁNOČNÍM KONCERTEM

POŘAD KATOLICKÝCH BOHOSLUŽEB
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Jednotka vyjížděla celkem ke 49 událostem, 
na kterých strávila celkem 48 hodin. Jednalo 
se 42× o technickou pomoc, 2× zpráva o činno-
sti, 2x požár, 2x únik nebezpečných látek na 
pozemní komunikaci, 1× taktické cvičení. 

15 hodin strávila jednotka při monitoringu 
a likvidování povodní v Krucemburku.

Před koncem roku byl členy sboru předán 
finanční dar 17.337 Kč (výtěžek z akce Roz-
svěcení vánočního stromečku) Dětskému 
domovu v Nové Vsi u Chotěboře. Dar bude 
použit na logopedickou péči pro děti.

V prvním čtvrtletí letošního roku vyjížděla 
jednotka celkem ke 4 událostem. Jednalo se 
3× o požár rodinných domů ve Ždírci nad 
Doubravou (1× požár nízké budovy, 2× požár 
sazí v komíně) a 1× o technickou pomoc (od-
stranění stromu).

V sobotu 11. ledna proběhla tradiční výroční 
schůze v klubovně SDH, kde se zhodnotila 
činnost za rok uplynulý a přednesly plány 
na rok letošní. 

V sobotu 22. března jsme pomohli TJ Sokol 
Krucemburk se zajištěním občerstvení na 
Obecním maškarním plese. Dostali jsme na 
starost kuchyň. Díky tomu, že máme ve sboru 
hned několik profi kuchařů, kteří byli ochotni 
sestavit a uvařit menu, jsme občerstvení po-
jali moderně a jinak, než bývá zvykem. 

Naši mladí hasiči od ledna pilně trénovali 
na Hasičské piškvorky, které každoročně 
pořádá ČHJ Hlinsko. Bohužel byla soutěž pár 
dní před začátkem zrušena z důvodu nedo-
statečného počtu závodníků. Souběžně se 
starší děti připravovaly na závody TFA Junior. 
První soutěž proběhla v neděli 23. 3. v Novém 

Veselí. Za náš sbor se postavilo na start 9 sou-
těžících. Dětem se v závodě vedlo skvěle a in-
tenzivní tréninky se odrazily v jejich výsled-
cích. V kategorii dívky 11–13 let skončila 
Bára Dostálová na 8. místě z 26 závodnic. 
V kategorii chlapci 11–13 let skončil Jirka Má-
lek na 11. místě z 26 závodníků. V kategorii 
chlapci 13–15 let skončil Honza Losenický na 
9. místě a Martin Pačanda na 7. místě. A ka-
tegorii dívek 13–15 let ovládla krucemburská 
děvčata, kdy Klára Janovská získala pohár 
za 1. místo, Klára Novotná pohár za 2. místo, 
Nikol Budínská obsadila 4. místo, Martina 
Jonášová 11. místo a Věra Losenická 15. místo 
z celkového počtu 35 závodnic. Všem zá-
vodníkům patří velká gratulace a podě-
kování za skvělou reprezentaci SDH Krucem-
burk. Jedno poděkování patří i TJ Sokol 
Krucemburk za poskytnutí místní sokolovny, 
kde mohly děti pravidelně trénovat něko-
likrát v týdnu.

Za SDH Gabriela a David Dostálovi

SDH – OHLÉDNUTÍ ZA ROKEM 2024 POHLEDEM JSDH KRUCEMBURK

V sobotu 25. 1. 2025 proběhl v sokolovně kon-
cert dechového orchestru DaCapo ZUŠ Chotě-
boř. Orchestr tvoří více než 60 mladých hu-
debníků dirigovaných Mgr. Aloisem Štěrbou 
(vedoucím orchestru) a Lukášem Kopeckým 
(učitelem školy). Soubor je již dlouhodobě 
nedílnou součástí kulturního dění nejen ve 
svém regionu, ale úspěšně reprezentuje svoji 
školu a město i v cizině. Získal již několik 
festivalových ocenění a je úspěšný i v kraj-

ských a celostátních kolech soutěží decho-
vých orchestrů vyhlašovaných Ministerstvem 
školství ČR. Jeho repertoár je složený nejen 
ze skladeb tradiční dechové hudby, ale rád 
do svých vystoupení zařazuje i filmovou hud-
bu, ragtimy, swingové skladby a hudbu 
mnoha jiných populárních žánrů. Pravidelně 
se vrací i k úpravám děl autorů vážné hudby.

Do Krucemburku přijel s tradiční dechovou 
hudbou s názvem MÁME RÁDI DECHOVKU. 
Více jak hodinový koncert navštívilo nespo-
čet příznivců této hudby a dle ohlasů zúčast-
něných se koncert líbil. Koncert pořádal 
Městys Krucemburk za podpory TJ Sokol Kru-
cemburk.  Věříme, že se k nám orchestr brzy 
vrátí a představí se i s jiným ze svých pořadů.

Dagmar Sobotková

KONCERT DECHOVÉHO ORCHESTRU DACAPO ZUŠ CHOTĚBOŘ 

Mladí hasiči – závody TFA Junior Klára Novotná a Klára Janovská 

Tým v kuchyni na maškarním plese  
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SPK – VÝROČNÍ ČLENSKÁ SCHŮZE

TURNAJ V KŘÍŽOVÉM MARIÁŠI KRUCEMBURSKÝ FLEK

V sobotu 11. 1. 2025 se v Krucemburku hrál již 
šestnáctý ročník v křížovém mariáši Krucem-
burský flek. Pozvánky se rozesílají tak 14 dnů 
předem, ale nikdy není jisté, kolik vlastně hrá-
čů přijede. Ti, co se přihlásí, nakonec všichni 
nepřijedou, a tak je turnaj závislý na skutečné 
účasti. Náš lednový turnaj je především rizi-
kový v tom, že jsme také závislí především na 
počasí, protože k nám jezdí většina hráčů ze 
vzdálenějších regionů. Letos se prezentace 
startovního pole zastavila na krásném počtu 
56 hráčů. Turnaj byl uspořádán ve spolupráci 
s vedením TJ Sokol Krucemburk, které zajis-
tilo pěkné prostředí a dobré občerstvení. Pre-
zentace turnaje proběhla mezi 8. a 9. hodi-
nou. Během prezentace hráči posnídali 
polévku a seznamovali se s hracím řádem 
a nápoje potom tekly proudem po celou dobu 
turnaje. Losování k jednotlivým stolům bylo 
provedeno před zahájením turnaje pomocí 
počítačového programu.

Hrála se 4 kola po 50 minutách a přestávku 
mezi jednotlivými koly si každý vyplnil podle 
svého. Na každém takovém turnaji se po-
tkává spousta známých, a tak je pořád o čem 
mluvit. Hodnotí se hra, jak se komu daří, kdo 
co nezahrál dobře. Vysvětlují se herní situa-
ce a v nemalé míře někdy vzplanou i emoce 
nad některou zbytečně prohranou hrou. 
To už ale ke hře patří, ale i mariášníci jsou 
kavalíři jako jiní sportovci. Jako rozhodčí 
turnaje musím říci, že všechny vzniklé spo-
ry, kterých bylo minimum, byly řešeny 
smírně a s nadhledem všech zúčastněných. 
Oběd byl naplánován po třetím kole jako 
vždy, ale v zápalu boje byl přesunut až na 
konec celého turnaje. Tato varianta ušetří 
spoustu času, protože zatímco hráči jedli, 
stihly se zpracovat výsledky, takže se turnaj 
zbytečně neprotahoval. V tomto turnaji se 
také vyhlašují vítězové jednotlivých kol, kte-
ří jsou jednotlivě odměněni. První kolo vy-

hrál Miroslav Fišer ze Sviňan, druhé kolo 
ovládl Josef Henzl z Dobré, třetí kolo Jan 
Kotouč ze Simtan a poslední čtvrté Oldřich 
Ulvr z Lán. Do poslední chvíle nebylo roz-
hodnuto o vítězi celého turnaje. V konečném 
účtování byl ale nejúspěšnější Josef Henzl 
z Dobré, druhé místo vybojoval Zdeněk Filipi 
z Nových Hradů a třetí skončil Jan Kotouč ze 
Simtan. Po celkovém vyhlášení výsledků 
a předání cen byl turnaj zdárně ukončen ke 
spokojenosti všech zúčastněných. Samozřej-
mě, že po každé takové náročné akci dochází 
k debatám, jaké to vlastně bylo. Doufáme, že 
všichni hráči byli spokojeni jak s organizací 
turnaje, cenami, jídlem, ale i prostředím, ve 
kterém se hrálo. Na turnaji byli hráči z růz-
ných koutů republiky a okolí. Myslíme, že 
i toto je cesta, která zviditelňuje náš městys 
Krucemburk a celkově rozšiřuje naše kulturní 
dění. 

Ještě bych chtěl touto cestou poděkovat 
všem sponzorům, kteří tento turnaj pod-
pořili a pomohli tak částečně zajistit věcné 
ceny. Dále děkujeme vedení TJ Sokol Kru-
cemburk za dobrou obsluhu, pomoc v ku-
chyni a jídlo, které si všichni pochvalovali. 

Za pořadatele turnaje 
Jan Hülle, člen Českého svazu mariáše 

V sokolovně se v sobotu 28. prosince 
2024 konal pingpongový turnaj ZLATÁ 
FANKA. Zúčastnilo se ho celkem 22 
hráčů kategorie nad 15 let a 14 hráčů 
kategorie do 15 let. Po urputném boji 
obsadili přední místa tito hráči:

Na závěr bych rád poděkoval všem 
účastníkům a sponzorům, kteří ping-
pongový turnaj podpořili.

Petr Kasal

Kategorie do 15 let Nad 15 let
1. Marie Málková Jiří Orlíček
2. Ludmila Málková Václav Kysilka
3. Štěpán Vondráček Zdeněk Lukáš

V pátek 28. února 2025 se konala ve velké 
zasedací místnosti úřadu městyse výroční 
členská schůze SPK. Nejprve jsme uctili mi-
nutou ticha ty členy spolku, kteří už nejsou 
mezi námi – paní Růženu Daňkovou a pana 
Františka Misaře.

Dále jsme přivítali nové členy, kteří při-
stoupili v období 2024–2025: Janu a Zdeňka 
Zrzavých, Marii Adámkovou, Marii a Michala 
Káčerovy, Mílu Polívkovou, Annu Kejíkovou, 
Zdenu Kotenovou. Nejstarší členkou je pak 
paní Marta Losenická, která v závěru loňské-
ho roku oslavila 95. narozeniny, k čemuž jí 
ještě jednou blahopřejeme. K 28. 2. 2025 bylo 
v našem spolku 73 členů.

Po přednesení zprávy o činnosti spolku 
v roce 2024 následovala zpráva o finančním 
hospodaření spolku a občerstvení spojené 
s diskuzí. V průběhu roku 2024 jsme společně 

navštívili čtyři filmová představení v kině 
Krucemburk, divadelní představení v Při-
byslavi (Řev septimy), dále jsme uspořá-
dali exkurzi na Řeku do nově vybu-
dovaného zázemí spolku PERUN, výlet 
na Královéhradecko (Častolovice, Třebe-
chovice) a exkurzi do firmy Koulier na 
Oflendě (výroba vánočních ozdob).

Další aktivity v průběhu roku: péče 
o hrob pana učitele Kynčla, velikonoční 
a vánoční výstavky v TEPU (ve spolupráci se 
školní družinou a žáky ZŠ Krucemburk), 
účast některých členů SPK na akcích pořá-
daných úřadem městyse a pečovatelskou 
službou ÚM.

V roce 2025 budeme pokračovat v nasta-
veném trendu. Na jaro 2025 připravujeme 
např. kino Troška, divadlo Přibyslav – Šťastný 

konec (2. 5. 2025), zájezd – klášter NKP Sá-
zava, Kostelec nad Černými Lesy (21. 6. 2025).

Velmi si vážíme aktivit našich členů v rám-
ci spolku v roce 2024 a zároveň si uvědo-
mujeme, že bez finanční podpory Úřadu 
městyse Krucemburk by naše výše uvedené 
aktivity byly těžko realizovatelné.

Za SPK Helena Zvolánková ml., 
předsedkyně SPK

ZLATÁ FANKA



– 19 –

Poslední prosincový den bylo nádherné slu-
nečné odpoledne vybízející k přírodní kou-
peli. Nebo alespoň pro ty, co na to mají od-
vahu, ponořit se do chladné vody.

Již dopoledne jsme připravili na hrázi vy-
říznutím ledu v rybníku dva bazénky. Jeden 
s postupným vstupem až do hloubky 140 
centimetrů a druhý s hloubkou od metru 
a půl a hlouběji. Otužilce amatéry přišlo na 
třináctou hodinu povzbudit okolo tří stovek 
diváků. Perun připravil pro koupající se zá-
zemí v horním patře chalupy U Peruna, kdo 
měl zájem, mohl se po koupeli osprchovat. 
Letos byla rekordní účast, celkem se do vody 
ponořilo čtyřiadvacet dobrovolníků. Z toho 
patnáct mužů a devět žen. Většina využila 
mělčího vstupu do vody, kde se všichni něko-
likrát vystřídali, a zkušenější borci si vlezli 
do hlubšího otvoru pomocí žebříku. Voda 
měla tři stupně, vzduch lehce pod nulou.

Povedená akce, nejenom že byla rekordní 
účast ponořených v rybníku, ale že jsme 
dokázali vytáhnout plno lidí od televizních 
obrazovek a jít se projít na Řeku. Trochu 
zklamání je menší zastoupení z řad Perunu, 
kteří stáli u zrodu této zajímavé jedenáctileté 
tradice.

Luděk Strašil

SPOLEČNOST JANA ZRZAVÉHO – V JEDNODUCHOSTI JE KRÁSA

MALÉ ZAMYŠLENÍ 
NAD TVORBOU JANA ZRZAVÉHO

Všichni, kdo znají obrazy Jana Zrzavého, 
vědí, že malířův smysl pro krásu šel ruku 
v ruce se smyslem pro jednoduchost. Ná-
zorně to lze vysledovat např. na výtvarném 
pojetí Loretánského náměstí v Praze. Tento 
námět byl celoživotním leitmotivem Jana 
Zrzavého. Od svého mládí až do konce života 
ho uchvacovalo toto místo, které souznělo 
s jeho vnitřním založením. Ještě v den malí-
řova úmrtí – 12. října 1977 – ležela na jeho 
stole rozpracovaná kresba Loretánského ná-
městí. Kapucínský klášter, kam Jan Zrzavý 
chodíval na bohoslužby, a před ním prostý 
kříž mezi dvěma stromy podtrhují genia loci 
tohoto tichého místa.

Četné variace tohoto námětu se silným 
duchovním obsahem nám bezděčně mapují 
výtvarné zrání Jana Zrzavého. Malíř však za-
nechal kromě obrazů a skic i písemná svě-
dectví. Např. v noci mezi 3. – 5. hod. 4. ledna 
1934 si zapsal tato slova:

„Je to místo lidmi světa opuštěné, je to 
domov chudých Nového Světa. Když jsem tam 
bydlel a denně tamtudy chodíval, až jsem 
trnul krásou tohoto místa: je tam tolik nebe, 
takový klid a světlo – a vprostřed jen ten pros-
tý, chudý kříž ze železa s nástroji umučení, 
zastíněný chvějivými korunami dvou mla-
dých, krásných zelených stromů jakoby křídly 

dvou uctívajících andělů.“ (vlastní poznámka 
Jana Zrzavého uvedena v knize Svět Jana 
Zrzavého od Jaromíra Zeminy)

Jan Zrzavý maloval Loretánské náměstí už 
dlouho předtím. Býval sám se sebou ne-
spokojen. Nestačilo mu věrně vyjádřit pou-
hou realitu, chtěl něco víc – toužil zachytit 
ono „trnutí krásou“, které tam on sám poci-
ťoval, ono chvění v korunách stromů, které 
připodobňoval k andělským křídlům. Doka-
zuje to další jeho text z roku 1934:

„Snad jsem to proto dosud nedoved udělat, 
protože jsem neměl odvahu k takovéto jedno-
duchosti, skoro prázdnotě. Je to tak chudé, 
prosté, primitivní, že by to dítě, stará babka 
nebo holič doved tak namalovat. Ale jak jinak 
to namalovat? … Kéž bych tak dovedl malovat 
dál. Bože, dej mi odvahu být malířem chudým, 

chudého ducha a chudých prostředků – 
ať tyto obrazy jsou znalci odmítány třeba, ale 
ať je v nich tato neskonalá prostá krása, jíž 
mohou rozuměti jen děti, lidé čistého srdce 
a ti, kteří Tebe nade všechno milují.“ (vlastní 
poznámka Jana Zrzavého uvedena v knize 
Svět Jana Zrzavého od Jaromíra Zeminy)  

Jednoduchost výtvarného rukopisu Jana 
Zrzavého však není jednoduchostí z nedo-
statku, nýbrž jednoduchostí, jež si poctivě 
prošlapala cestu všemi složitostmi – a ná-
sledně se zacílila na tu nejpravdivější pod-
statu zobrazovaného objektu. V tom spočívá 
kouzlo umělecké zkratky.

O Janu Zrzavém se traduje jedna příhoda 
z výstavy, která se konala r. 1963 v Praze. Ma-
líře zajímaly reakce návštěvníků na jeho ob-
razy a občas se nepozorovaně proplétal mezi 
nimi. Jednou zaslechl výrok staršího pána: 
„To by nakreslila moje osmiletá vnučka také.“ 
Jan Zrzavý prý k onomu pánovi přistoupil, 
s úsměvem mu podal ruku a řekl: „Tak to 
vám gratuluji.“ Kolik jinotajů, elegance, ne-
konfliktnosti a nadhledu obsahovala tato 
věta!

Obraz Loretánského náměstí dokladuje, že 
proces výtvarné zkratky není samoúčelný, 
nýbrž sleduje vyšší cíl. Ruku v ruce se zjedno-
dušováním malby se naplňuje obsah duchov-
ní jako typický znak tvorby Jana Zrzavého.

Dr. Jitka Měřinská, 
Společnost Jana Zrzavého, z. s.

Jan Zrzavý: Loretánské náměstí, 1962, 
Národní galerie Praha

SILVESTROVSKÝ 
PONOR



Dětský maškarní karneval 29. 3. 2025 v sokolovně, akce se zúčastnilo 45 dětí v kostýmech, děkujeme všem za návštěvu a děkujeme i našim sponzorům.
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V PONDĚLÍ 14. DUBNA 2025 OD 13 DO 16 HODIN
v prostorách ZŠ Krucemburk.

Členové orchestru DaCapo ZUŠ Chotěboř na koncertu v sokolovně (→ str. 17) Kostýmy účastníků plesu

Ohňostroj 31. 12. 2024 pohledem z náměstí

FOTOOHLÉDNUTÍ

ZÁPIS DO ZŠ KRUCEMBURK

ZÁPIS
DO MATEŘSKÉ ŠKOLY 
KRUCEMBURK
Se bude konat
v pondělí 5. května 2025
od 8 do 16  hodin
v budově mateřské školy.


